
  

   
ielu mieszkańców naszego miasta Zau- 

W.żyto iż obok przedszkola przy ul. 
Leśnej zamiast majestatycznych wysokich topo- 
li znajduje się zwalisko pni po ściętych drze- 
wach (widoczne na zdjęciu). 

Po informacje w tej sprawie zwróciliśmy się 

  
do kierownika budowy 
oraz do Wydziału O- 
chrony Srodowiska w U- 
rzędzie Miejskim. Oka- 
zało się, że zgodnie z 

; projektem remontu i 
rozbudowy przedszkola 
wykonanym przez firmę 
"Interprojekt", konieczne 
było usunięcie kolidują- 

| cych z nim drzew. Tak 
w więc pod nóż poszło 13 

czterdziestoletnich topo- 
li, co kosztowało miasto 
na rzecz ochrony środo- 
wiska 200 mln zł. 

A Podobno stare topole 
! stanowiły również zagro- 

żenie dla dzieci przeby- 
wających na placu za- 

" | baw ze względu na spa- 
e dające suche gałęzie. Na- 

tomiast ktoś inny stwierdził, 
fot (f) iż bardzo dobrze, że je 

ścięto gdyż topole są po prostu brzydkie, a w 
ich miejsce wsadzi się nowe i ładne (najlepiej 
.„plastikowe). 

A co na to wszystko rumscy "zieloni"? 

mf 

    

mickiewiczowskim hasłem "Jednością 
Ź sini, rozumni szałem" grupa entuzja- 
stów wspierana i inspirowana przez elitę 
e: z burmistrzem włącznie podjęła ini- 

'atywę stworzenia "Stowarzyszenia Rumian". 

W najbliższych dniach należy się spo- 
dziewać zebrania założycielskiego, wyborów 
zarządu, rejestracji, wytyczenia bliższych i 
dalszych celów Stowarzyszenia. Już pracuje 
się nad statutem, strukturą kierownictwa, 
programem. 

Stowarzyszenie nie będzie rozpoczynać 
działalności ani od zbierania składek, ani 
niepopularnego dopraszania się datków. 
Zaczynamy od próby zafascynowania wszy- 
stkich rumian ideą stworzenia czegoś, czego 
jeszcze w Rumi nie było. Stowarzyszenie 
ma być chlubą Rumi. Każdy mieszkaniec 
Rumi powinien być dumny z faktu istnienia 
Stowarzyszenia, nawet wówczas gdyby nie 
był Jego czynnym członkiem. 

Siedzibą Stowarzyszenia jest MDK przy 
ul. Sobieskiego. Kierownik MDK, Pan Grze- 
gorz Skelnik w imieniu Stowarzyszenia już 
rejestruje, informuje, zaprasza wszystkich 
chętnych do działalności w Stowarzyszeniu. 

"VW naszych szeregach nie powinno za- 
braknąć nikogo z mieszkańców Rumi zna- 
nych z działalności społecznej, gospodar- 
czej, kulturalnej, politycznej czy profesjo- 

nalnej. Pokładamy nadzieję w ludziach us- 
tosunkowanych zarówno na skalę lokalną 
jak i regionalną czy też międzynarodową, a 
takich nie brakuje w naszym mieście. 

Redakcja "GR" chętnie opublikuje ko- 
respondencje prezentujące koncepcje pro- 
filu Stowarzyszenia. Liczymy, że niedługo 
na adres Redakcji, jak z "rogu obfitości" 
posypią się poczytne artykuły, a pod adre- 
sem kierownika MDK: wnioski, propozycje, 
koncepcje, wskazówki. Przez pierwsze mie- 
siące swego istnienia Stowarzyszenie chce 
być na pierwszej stronie każdego numeru 
"Gońca...". 

Chcemy brać na swoją "kapę" wszystko, 
co pozytywne w życiu miasta, patronować 
zarówno działalności kulturalnej jak i go- 
spodarczej, społecznej, sportowej, turysty- 
cznej czy innej hobbystycznej. Chcemy się 
przyznawać do sukcesów każdego rumiani- 
na, a rokującym chcemy pomagać w osią- 
ganiu sukcesów. 

Jesteśmy pewni, że rumianie znający 
języki obce znajdą się jako pierwsi wśród 
nas i włączą do nawiązania i kontynuowania 
konkretnych kontaktów z wybranymi mia- 
stami przychylnych nam państw europej- 
skich, przede wszystkim takich jak: kraje 
skandynawskie, bałtyckie, Francja, Holan- 
dia, Dania, Niemcy. c.d. na str. 3   
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Goście z Francji 

Na IV Ogólnopolski Festiwal Muzyki 
Religijnej zapowiedział swój przyjazd Mer 
miasta Le Creusot (Francja), Camille Du- 
foir, z delegacją oficjalną miasta. Przewi- 
dziane są spotkania oficjalne, środowis- 
kowe, o których informujemy w Ratuszo- 
wej Klece. 

Podziękowanie 
Ognisko Pracy Pozaszkolnej dziękuje 

p. Tadeuszowi Falkiewiczowi za okazaną 
pomoc materialną. 

Policja dziękuje 
Komendant Rejonowej Policji w Rumi 

składa podziękowanie p. B. Borońskiemu 
i p. A. Heblowi za wykonane prace na rzecz 
uruchomienia strzelnicy w Rumi. 

Podziękowania 
Straży Miejskiej w Rumi dla: 

1. Pana Rajmunda Nadolskiego z Rumi 
za przekazanie na stan Straży Miejskiej 3 
szt. ładowarek do akumulatorów. 

2. Pana Stefana Samsona z Rumi za 
wykonanie i ustawienie nieodpłatnie ma- 
sztu antenowego. 

Przedszkole wydzierżawi... 

Dyrekcja Przedszkola Samorządowego 
nr 5 w Rumi przy ulicy Dokerów 5 wydzie- 
rżawi pomieszczenia piwnicy na hurtownię, 
magazyn lub cichą działalność produk- 
cyjną. Informacje tel. 71-16-99. 

Zabawa 

M.D.K. i Z.K.-P. zaprasza na zabawę 
30.10.92 r. godz. 20%. Szczegółowe infor- 
macje: MDK, tel. 71-07-37 lub osobiście 
u dyrektora. 

Zaduszki Literackie 

Zapraszamy na refleksyjny wieczór z 
poezją przy świecach - "Zaduszki Li- 
terackie". Przynieś swoje wiersze bądź 
ulubione utwory, bądź przyjdź posłuchać 
poezji. Spotkanie odbędzie się 29 paź- 
dziernika o godz. 17% w. herbaciarni 
Salezjańskiego Liceum Ogólnokształcą- 
cego. Czekamy! 

Uczniowie SLO 
vp 

W



  

  

AFOMICYJNA 
Tragiczna śmierć 

Tragedia rozegrała się przed pijalnią piwa 
przy ul. Wybickiego. W wyniku kłótni, do 
Jakiej doszło wskutek nadmiernej ilości wypi- 
tego alkoholu, pewien mężczyzna ugodził noż- 
em w szyję 24-letniego Mariusza R. Rannego 
odwieziono do szpitala w Wejherowie, gdzie 
wkrótce zmarł. W wyniku podjętych działań 
śledczych funkcjonariusze rumskiej policji za- 
trzymali Piotra P. podejrzanego o zabójstwo. 

Zabił żonę 
W nocy z 25/26 września przy ulicy Krzy- 

woustego sprawca bijąc po twarzy i innych 
częściach głowy oraz dusząc swoją żonę Spo- 
wodował złamanie żuchwy oraz inne obrażenia 
ciała powodujące zgon wymienionej. Podej- 
rzany 30 września ok. godz. 23 sam zgłosił się 
na komisariat w Wejherowie. 

Młodzi przestępcy 
Trzech młodych ludzi działając wspólnie i 

w porozumieniu doprowadzili przemocą (bi- 
jąc po twarzy i całym ciele) do stanu bez- 
bronności kobietę, dopuszczając się następnie 
na niej czynu nierządnego. Okrutni sprawcy 
zrabowali swej ofierze zegarek, dwa złote 
pierścionki oraz inne przedmioty. Wskutek 
działań policji podejrzane osoby zostały are- 
sztowane, a wobec jednej z nich zastosowano 
środek zapobiegawczy w postaci dozoru poli- 
cyjnego. 

Obrabowany kiosk 
Z 2/3 października nieznani sprawcy, po 

uprzednim wycięciu otworu W kracie zabez- 
pieczającej boczne okno wystawowe a nas- 
tępnie wybiciu szyby, dokonali kradzieży wy- 
robów tytoniowych, słodyczy, proszków oraz 
mydeł na łączną sumę 2 mln zł z kiosku na 
ul. Paderewskiego. 

Wybrał szampana! 
Nieznany sprawca w nocy z 4/5 października 

dokonał włamania do sklepu spożywczego na 
ul. Kamiennej, wybijając szybę wystawową 
zabrał z regału z alkoholem sześć butelek 
szampana DORATO. 

Do mieszkania przez balkon 

Między godz. 209992200 4 października niezna- 
ny sprawca poprzez wypchnięce drzwi bal- 
konowych do mieszkania na ul. Pomorskiej 
wszedł do środka skąd zabrał magnetowid 
NEC, magnetofon dwukasetowy oraz inne 
przedmioty na łączną sumę 6 mln zł i 1300 

Do mieszkania przez łazienkę 
W godzinach nocnych z 6/7 października 

sprawcy po uprzednim wybiciu szyb w oknie 
łazienkowym w mieszkaniu przy ul. Abrahama 
dostali się do wewnątrz skąd po spenetrowa- 
niu zabrali złoty łańcuszek, dwa złote pierś- 
cionki, obrączki oraz radiomagnetofon z ko- 
lumnami. Łącznie straty oszacowano na 5,4 
mln. 

Ukradli sprzed domu 
Z posesji przy ul. Kamiennej dokonano 

kradzieży samochodu m-ki Peugot 405 GRD 
turbo o wartości 155 mln. Agent 

Uwaga nietrzeźwi kierowcy ! ! 
W dniu 23-09-1992 o godz. 11” funkcjo- 

nariuszka Straży Miejskiej w Rumi udarem- 
niła właścicielowi samochodu marki FORD o 
nr rej. GKJ-5771 dalszą jazdę w stanie po 
spożyciu alkoholu. Sprawę przekazano Rejo- 
nowej Policji w Rumi.     Straż Miejska j 

Nowy sklep 

  

okładnie naprze- 
Ds; pijalni piwa 
PUBTAJ otwarty zos- 
tał kolejny już na ulicy 
Wybickiego elegancki 
sklep. Po serii delika- 

; tesów przyszedł czas 
na sklep obuwniczy, 
który może się na pew- 
no nam podobać. 
Miejmy nadzieję, że i 
towar sprzedawany W 
tym sklepie będzie odz- 

| naczał się wysoką ja- 
| kością. 

” Tutaj również (ul. 
Wybickiego 36) przyj- 
mowane są reklamy i 
ogłoszenia do naszego 
"Gońca..." 

mf, fot (f) 

  

Czy Rumia będzie miała 
teren rekreacyjny ? 

ambitnych planach przyszłościowych 
poczciwa już rumska fontanna ma stać 

się początkiem deptaku z prawdziwego zda- 
rzenia. Jego trasa będzie się ciągnąć od 
wspomnianej już fontanny wzdłuż Zagór- 
skiej Strugi, aż do Korei i stadionu MO- 
SiR-u. Prawdopodobnie będą to schludne 
alejki z ławkami i latarenkami ciągnące się 
praktycznie przez środek naszego smutnego 
miasta. 

Obecnie w Urzędzie Miejskim znajdują 
się trzy projekty zagospodarowania tego 
terenu. Ten jeden właściwy ma wybrać, w 
niedługim czasie, specjalnie powołana do 
tego komisja. 

Z. przyjemnością będziemy informować 
naszych szanownych czytelników o dalszych 
działaniach w tej sprawie. 

mf 
  

Dyżury nocne aptek 
(2000 . g00) 

17.10. - 23.10 - ul. Okrzei 37a 

24.10. - 30.10. - ul. Sobieskiego 3 
31.10. - 06.11. - ul. Starowiejska 4a   

Chłopcy z plakatu 
ostatnich dniach "cała" Rumia obkle- 
jona została plakatami Narodowego 

Frontu Polskiego. 
Ciekawe co wspólnego z dobrem Polski 

może mieć widniejąca na plakacie postąć 
młodego nazisty. Czy panowie narodow 
ciowcy jako dobre dla naszego kraju uw? 
żają również ostatnie wydarzenia w Nowej 
Hucie i Krakowie, których autorami byli 
właśnie tacy chłopcy z plakatów? 

Miejmy nadzieję, że NIE. 

Paxik 

  

  

Dar Naszych Serc 
Nowo powstała Fundacja Pomocy Dzie- 

ciom Specjalnej Troski "Dar Naszych 
Serc" - apeluje do ludzi dobrej woli, Bi- 
znesmenów, Handlowców oraz Przemys- 
łowców o pomoc finansową lub materialną. 
Fundacja zajmuje się pomocą jednostkową 
osobom w tragicznej sytuacji materialnej. 

W planach Fundacji jest stworzenie bez- 
płatnego przedszkola i żłobka dla dzieci z 
rodzin rozbitych. Adres Fundacji: 84-200 
Wejherowo, ul. Generała Dąbrowskiego 
2/4. Numer konta: Bank Gdański oddział 
Wejherowo, 301888-135890-132-3. 

Prezes Sławomir Bujak 

    

hociaż chodniki w 
Rumi są takie, że 

pożal się Boże, to jed- 
nak przy Urzędzie 
Miejskim postanowio- 
no sO- lidnie rozwiązać 
ten palący problem. 
Tak więc od pewnego 
czasu trwają prace 
przy układaniu este- 4 
tycznej czerwonej ko- 
stki, która umili nam 
dojście od ulicy Sobie- 
skiego do naszego "ra- 
tusza". Chociaż sam 
budynek "serca mia- 
sta" jest raczej mizer- 
ny i mało reprezenta- 
cyjny to przynajmniej 
dojściem będzie moż- 
na się wszędzie po- 
chwalić. | 

mf =   
Chodnik jak kobierzec 

fot. B. Malec 

. YE



  

Ambicją architektów na pewno będzie chęć 
włączenia się w temat dalszego rozwoju prze- 
strzennego miasta, miejsca i kształtu usytuowa - 
nia już w niedługim czasie mającego powstać 
centrum sportowo-rekreacyjnego z krytym ba- 
senem i lodowiskiem, wydzielenia terenów dla 
dalszego rozwoju produkcji, handlu, usług itp., 
bez uszczerbku dla utrzymania rekreacyjnego 
charakteru regionu. Ludzie interesu, którzy ze 
swoimi kapitałami są wszędzie, powinni być i 
tutaj, zgodnie ze swoją dewizą, że "pieniądz robi 
pieniądz". Organizacje młodzieżowe poprzez 
Stowarzyszenie będą miały szansę przebijać się 
ze swoimi programami, pomysłami, potrzebami. 

Sferą, która aż się prosi o zainteresowanie 
jest obrona interesów konsumenta, również 
niepełnosprawnego. Jak wiemy, w walce o o- 
siągnięcie maksymalnego zysku za wszelką cenę, 
wielu przesiębiorców ucieka się do brudnej 
konkurencji. Znane są powszechnie przykłady 
fałszerstwa prodkuktów alkoholowych, piwa. 
Zalewanie rynku podejrzanym, wręcz śmier- 
dzącym mlekiem, niewiadomego pochodzenia 
wyrobami mięsnymi. Jest u nas w Rumi 39 
tysięcy konsumentów zagrożonych na codzień 
nieodpowiednią jakością usług i towarów. W 
epoce komuny za obronę interesów konsumen- 
tów czuło się odpowiedzialne państwo. Obecnie 
obywatel sam musi zadbać o swoje interesy. Nie 
trzeba chyba nikogo przekonywać, że o wiele 
łatwiej jest walczyć w grupie, w organizacji, w 
stowarzyszeniu. Członkom Stowarzyszenia ła- 
tywii i skuteczniej będzie nawiązać kontakty z 
* MUEPIDEM, Urzędem Miejskim, Izbą Hand- 
lową czy Rzemieślniczą. Osłona konsumenta 
przed nieuczciwością jest równoznaczna z walką 
o ekologię, zachowanie naturalnego środowiska, 
o zdrowie fizyczne i psychiczne, o bezkonflikto- 
wy byt. Dużo można zdziałać poprzez wymianę 
informacji o występujących zagrożeniach, o po- 

dejmowanych środkach zapobiegawczych czy 
też taktyki postępowania w konkretnych sytuac- 
jach. Jest u nas dużo ludzi prawych, spostrzegaw- 
czych, chcących interweniować, zgłaszać swoje 
uwagi lub wnioski, ale muszą z tego zrezyg- 
nować, bo po prostu nie ma gdzie i do kogo się 
zwrócić. Chcemy patronować rozwojowi handlu 
zdrową, atestowaną żywnością, robić coś dla 
polepszenia jakości wody, obserwować co się u 
nas dzieje z odpadami, zanieczyszczeniami, ście- 
kami. Chcemy zasięgać opinii i zapraszać do 
dyskutowania o naszych problemach najlep- 
szych specjalistów z różnych dziedzin. 

Również nic nie stoi na przeszkodzie, aby do, 
czasu uruchomienia przez samorząd innych sku- 
teczniejszych mechanizmów, Stowarzyszenie Za- 
jęło się badaniem koniunktury na rynku pracy, 
sterowaniem organizowania pomocy dla bezro- 
botnych w przekwalifikowywaniu i dostosowy- 
waniu ich do zmieniających się warunków. 

Jesteśmy pewni, że gdy ruch nasz okrzepnie 
to chętnie będą się do niego przyznawać i go 
wspomagać zarówno liczący się, aktywni jak i 
bierni mieszkańcy wspaniałej Rumi. 

My rumianie nie powinniśmy i nie możemy 
przespać szansy, która się otwiera dla Europej- 
czyków środkowo-wschodnich. Musimy sprostać 
wezwaniu obecnych burzliwych czasów, dotrzy- 
mać kroku w walce o nowoczesnego człowieka: 
demokratę z krwi i kości, pozytywnego, przed- 
siębiorczego, prawego, pozbawionego komple- 
ksów i uprzedzeń, umiejącego cieszyć się z tego 
co ma oraz gospodarzyć tym co ma. A więc: 
"bien commence, bien avance" - jak mówią 
Francuzi! "Kto rano wstaje, temu Pan Bóg daje" 
- jak mówią Polacy!" 

Z upoważnienia Koła Założycieli "Stowarzy- 
szenia Rumian": 

Józef Fugas - rumianin 
ul. Wrocławska 31/40 

PUK - jednak bałaganiarze ! 
W pierwszych numerach "Komunikatów" Ko- 

mitetu Obywatelskiego "Solidarność" nazwałem 
Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej w 
Rumi, obecny PUK (Przedsiębiorstwo Usług 
Komunalnych) bałaganiarzem i fuszerem. 

Chętnie odwołałbym to zdanie, ale fakty 
niestety potwierdzają powyższą opinię. Ostatnio 
zirytował mnie poziom usług w zakresie remon- 
tów i budowy chodników, dojazdów i trawników. 
Dowody na fatalny poziom prac leżą "na ulicy". 
Każdy mieszkaniec Rumi może je oglądać a 
nawet poczuć na swojej skórze, gdy potknie się 
na:chodniku przypominającym tor przeszkód. 

Proszę zobaczyć jakość ułożenia chodnika 
przy ulicy Dokerów, Kościelnej i jeszcze paru 
* Juiscach. Wszelką przyzwoitość przekracza ja- 
kabe trawników wzdłuż ulicy Dąbrowskiego. 
Wyrzucono grube miliony w ziemię, bowiem już 
wysiano trawę, a przygotowanie Huk przypo- 
mina zabawę dzieci w ogródek. Jeśli miasto chce 
mieć zieleńce na przyzwoitym poziomie całą 
pracę należy powtórzyć. Nawet jeśli PUK-owi 
nie zostanie zapłacony rachunek, to i tak na- 
siona trawy zniszczono bezpowrotnie. Nie wiem 
także dlaczego nawieziono ziemi tak złej ja- 
kości, przecież w tej operacji najdroższy jest 
transport. Jako radny zrobię wszystko, aby nie 
zapłacono za spapraną robotę. 

To wszystko może się wydać paradoksalne, 
że obecnie w gospodarce rynkowej, gdy mamy 
tyle firm dobijających się o zlecenia, są trud- 
ności z wyegzekwowaniem dobrej roboty. 

Uważam, że musimy przyjmować tylko robotę 
na najwyższym poziomie. Dlaczego nasze chod- 
niki i ulice muszą być gorsze od - powiedzmy 
- niemieckich. Tam wyglądają one jak dzieła 
sztuki. U nas też tak może być. Wystarczy tylko 
przyjąć zasadę eliminacji fuszerów. Nasze pol- 
skie firmy też potrafią. Przykłady: rejon stacji 
benzynowych Cisowa CPN i Rafineria Gdańska 
w Redzie, otoczenie "Coca-Coli". Tradycyjne 
płyty chodnikowe też można ułożyć przyzwoicie 
- patrz posadzka przed kościołem pw NMP 
Wspomożycielki Wiernych. 

Może nie dla wszystkich, ale dla mnie przy- 
czyny tego stanu rzeczy są jasne. Właścicielem   

PUK jest miasto Rumia, a to jest nic innego 
jak przeniesienie socjalizmu na szczebel gmin- 
ny. PUK-owi zawsze będzie się wydawało, że 
należy się jemu kuratela Zarządu Miasta. 

Firmie prywatnej kazano by robotę zrobić od 
początku. Firmie "miejskiej" nie, gdyż jej straty 
są faktycznie stratami gminy. Przed rokiem 
PGKiM był bliski sprywatyzowania, ale veto 
postawiła załoga. Część pracowników utworzyła 
własną firmę "Drogbud", który obecnie robi 
posadzkę przed Urzędem na dość przyzwoitym 
poziomie. Nie grozi to firmie socjalistycznej. 

K. Klawiter 

  

  

Z życia Zrzeszenia Ka- 
szubsko-Pomorskiego 
października 92 r. odbyła się druga w tym 

roku wycieczka autokarowa, zorganizowana 
przez nasz Oddział. Pojechaliśmy tym razem 
do południowych Kaszub. Najpierw po drodze 
"wpadliśmy" w Zukowie do kościoła na Mszę 
św., a potem zwiedziliśmy muzeum parafialne, 
gdzie obejrzeliśmy hafty kaszubskie szkoły żu- 
kowskiej (wśród nich był ornat prymicyjny ks. 
Fr. Gruczy) oraz zabytki sakralne i klasztorne 
Sióstr Norbertanek. Oprowadzał nas i pięknie 
wszystko objaśniał pan Lewańczyk z Zukowa. 
Następnie pojechaliśmy do Wdzydz Kiszew- 
skich, gdzie z przewodnikiem zwiedziliśmy skan- 
sen. Kolejnym punktem trasy wycieczki było 
Wiele z zabytkami po H. Derdowskim oraz 
Kalwarią a potem Leśno, gdzie znajduje się 
piękny, najstarszy istniejący na Pomorzu drew- 
niany kościółek, zbudowany w XVII w. Za- 
brakło już czasu, aby obejrzeć wykopaliska 
usytuowane na skraju tej wioski. 

c.d. str. 4   

3 

Piec gazowy przed zimą 
ato już się skończyło i chciałbym napisać 
parę słów o konserwacji pieców gazo- 

wych przed kolejną zimą. 
Piec należy czyścić od strony gazowej (zwłasz- 

cza jeśli nie mamy filtra gazowego) przed i po 
każdym sezonie grzewczym. Po stronie spalin 
(płomienia) - co dwa, trzy lata, gdyż po tym 
czasie odkłada się na ściankach pieca cienka 
wartswa sadzy i sprawność pieca spada. 

Nie polecam przedmuchiwania instalacji ga- 
zowej w piecu samemu za pomocą pompki, bo 
wytwarza się kilka razy większe ciśnienie i 
włatwo można uszkodzić membranę. 

Warto spojrzeć krytycznym okiem na pomiesz- 
czenie gdzie stoi piec. Nie wolno tam prze- 
chowywać starych ubrań, butów, farb i innych 
łatwopalnych przedmiotów. Nie zastawiać dojś- 
cia do pieca. Przejrzeć należy wentylację, spraw- 
dzając jej ciąg, gdyż kawki często budują gniaz- 
da w przewodach wentylacjnych. Wszystkie ro- 
dzaje pieców są bardzo wrażliwe na kurz. Jeżeli 
pomieszczenie jest mocno zakurzone, piec na- 
leży czyścić często, gdyż spada jego wydajność 
i zużywa więcej gazu. Dobrze jest podłogę i 
ściany koło pieca pomalować farbą olejną, wte- 
dy łatwiej jest utrzymać czystość. 

Spora część pieców gazowych w Rumi nie 
posiada odbiorów technicznych ze względu na 
klauzulę, która warunkowała odbiór pieca wy- 
budowaniem sieci i stacji średniego i niskiego 
ciśnienia. Od początku tego roku osoby, które 
mają tego typu pozwolenie na c.o. mogą a 
właściwie powinny zrobić odbiór pieca. Trzeba 
tylko powiadomić wykonawcę wewnętrznej in- 
stalacji gazowej, by zrobił odbiór pieca u pań- 
stwa. 

Osoby, które nie będą miały odbioru wszy- 
stkich urządzeń gazowych, które użytkują, mogą 
mieć problemy, w przypadku kontroli gazowni. 

Piecyki kąpielowe (tzw. "Junkersy") należy co 
pewien czas wyczyścić z kurzu w środku, po 
zdjęciu obudowy. Nie należy mechanicznie (dru- 
tem) czyścić nagrzewnicy. Jeśli jest ona zapcha- 
na lub blaszki są pogięte trzeba wezwać mecha- 
nika. 

Piecyki czeskie typu "Mora" mają wewnętrzny 
filtr gazowy do świeczki, który po dwóch trzech 
latach należy wymienić. 

Jeżeli przy kuchence gazowej czuć gaz należy 
wezwać mechanika. Jest to niewielki koszt, a 
państwo mają spokojny sen. 

M. Kopitzki 

  

| Zjazd Komendantów 
Straży Miejskich 

dniach 24-25.09.1992 r. w Warszawie 
odbył się II Zjazd Krajowej Rady 

Komendantów Straży Miejskich-Policji Mu- 
nicypalnych. 

W Zjeździe uczestniczyło 97 komendantów, 
(także z Rumi). Podczas obrad dokonano pod- 
sumowania dotychczasowej działalności oraz 
wybrano nowy Zarząd Rady Krajowej. 

Prefektem został Komendant Straży Miej- 
skiej ze Świnoujścia, Adam Kaleta. Podprefe- 
ktami zostali: Komendant Straży Miejskiej w 
Bytomiu - Jadwiga Ochojska i Komendant Stra- 
ży Miejskiej w Stargadzie Gdańskim - Tadeusz 
Pepliński. Pozostali członkowie Zarządu to: 
Komendant Straży Miejskiej ze Świdnicy - Prze- 
mysław Perz oraz Komendant Straży Miejskiej 
z Częstochowy - Artur Hołubienko. 

Zjazd wybrał członków Komisji: Rewizyjnej, 
Legislacyjnej, Kwatermistrzowskiej i Szkolenio- 
wej. 

 Podcżns obrad podjęto Uchwałę w sprawie 
działalności Krajowej Rady Komendantów Stra- 
ży Miejskich-Policji Municypalnych przy Związ- 
ku Miast Polskich. 

Ponadto zobowiązano Zarząd do podjęcia 
działalności w celu sprecyzowania rozwiązań 
prawnych, regulujących funkcjonowanie Straży 
Miejskich. 

Prefekt Adam Kaleta



    

IV Ogólnopolski Festiwal Muzyki Re- 
ligijnej im. ks. Stanisława Ormińskiego 
już niebawem. 

Z organizatorami festiwalu, Elżbietą Waś- 
kowską oraz Danielem Ptachem rozmawia 
Marek Lubowiecki. 

—- Proszę powiedzieć Czytelnikom kiedy odbę- 
dzie się tegoroczny festiwal i czym się on 
różni od trzech poprzednich? 
Elżbieta Waśkowska: Tegoroczny IV Ogólnopol- 

ski Festiwal Muzyki Religijnej odbędzie się 16 i 17 
października br. Będzie się on różnił od poprze- 
dnich. W ubiegłych latach jury oceniało jedynie 
chóry występujące w konkursie. W tym roku został 
on poszerzony o konkurs muzyki organowej oraz 
konkurs młodzieżowych orkiestr dętych. 

— Jak mi wiadomo, swój udział w festiwalu 
zgłosiły tylko 3 orkiestry... 
E.W.: Tak. Przyczyną tego jest fakt, że orkiestry 

dęte w Polsce nie posiadają jeszcze odpowiedniego 
repertuaru muzyki religijnej, który można by było 
w formie koncertowej przedstawić na scenie. 

Dlatego postanowiliśmy, że w tym roku odbędzie 
się tylko konkurs muzyki organowej i konkurs 
chórów. Wszystkim dyrygentom orkiestr dętych 
proponujemy już teraz zająć się przygotowaniem 
wymaganego repertuaru i zapraszamy do udziału 
w przyszłym roku. 
— lle chórów weźmie udział w konkursie? 

E.W.: Zgłosiło się około 30 chórów, z czego do 
konkursu zakwalifikowano 22. Będą to m.in. chóry 
z: Wejherowa, Poznania, Krakowa, Gdańska, Rze- 
szowa i Wrocławia. 

— Festiwalowi patronuje ks. Stanisław Ormiński. 
Proszę krótko zaprezentować Czytelnikom tę 
postać. 
Daniel Ptach: Ks. Stanisław Ormiński - salezja- 

nin, od sierpnia 1961 roku do ostatnich dni życia 
prowadził chór mieszany "Lira", orkiestrę dętą, chór 
emerytek "Rumawia", i scholę dziecięcą przy Koś- 
ciele Zgromadzenia Salezjanów św. Jana Bosko 
pod wezwaniem NMP Wspomożycielki Wiernych w 
Rumi. Prowadził ożywioną działalność wydawniczą. 
Jest autorem szeregu kompozycji m.in. Apelu Jas- 
nogórskego rozpowszechnianego od obchodów na 
Jasnej Górze 1000-Lecia Państwa Polskiego i o- 
pracowań chóralnych i instrumentalnych. Zmarł 
13.06.1987 r. 

— Jak przedstawia się program dwóch konkur- 
sowych dni? 
E.W.: ździ - to pierwszy 

dzień festiwalu, a zarazem rozpoczęcie konkursu 
muzyki organowej. 

Przesłuchania konkursowe rozpoczną się o 
odz. 8””. W konkursie wezmą udział studenci 
kademii Muzycznych (Gdańsk, Katowice, Poznań, 

Warszawa) wyselekcjonowani i zgłoszeni przez swo- 
ich profesorów. 

O godz. 12% nastąpi godzinna przerwa obiądo- 
wa. Po niej dalsze przesłuchania do godz. 16”. 

Ogłoszenie w jgików i wręcznie nagród laure- 
atom o godz. 18”. 

ierni zdrugi dzień festiwalu 
rozpocznie się o godzinie 97” wspólnym wykona- 
niem przez wszystkie chóry pieśni "Gaude Mater 
Polonia" oraz "Bogurodzica". 

W godzinach 97” - 12 
skich zespołów chóralnych. 

W przerwie obiadowej wszyscy oficjalni goście 
udadzą się na Cmentarz Komunalny, gdzie złożą 

przesłuchania amator-   

na grobie ks. Stanisława Ormińskiego wiązanki 
kwiatów. 

W godz. 140044700 dalszy ciąg przesłuchań. 
O godz. 1700 podziwiać będziemy występującą 

gościnnie orkiestrę dętą Wojskowego Liceum Mu- 
zycznego w Gdańsku z godzinnym koncertem 
muzyki nie tylko religijnej oraz CHOR CERKIEWNY 
z Moskwy. 

Uroczysta Msza św. pod przewodnictwem arcy- 
biskupa Jądeusza Gocłowskiego rozpocznie się o 
godz. 18”. 

Godz. 19% . ogłoszenie wyników konkursu i 
wręczenie nagród. 

Godz. 19'* - koncert laureatów. 
Godz. 1949 - zakończenie festiwalu i wspólne 

wykonanie pieśni Feliksa Nowowiejskiego "Rota". 
Festiwal odbywał się będzie w kościele pw NMP 

Wspomożycielki Wiernych. 

— Przewidywany koszt festiwalu wynosi 245 mln 
zł. Czy dotychczasowe wpływy wystarczą orga- 
niazatorom na pokrycie wszystkich wydatków? 
D.P.: Na pewno nie. W chwili obecnej ztą sprawą 

mamy dość poważne problemy. Te pieniądze, które 
już uzyskaliśmy pochodzą z Urzędu Miasta w Rumi 
(20 mln zł), Urzędu Wojewódzkiego (20 mln zł) oraz 
od sponsora Stacja Benzynowa w Rumi (15 mln 
zł). Jest to oczywiście kropla w morzu potrzeb. 
Zwracaliśmy się już w tej sprawie do większych 
firm z naszego miasta. Na spotkanie z burmistrzem 
i organizatorami festiwalu spośród 40 zaproszonych 
gości zgłosiło się tylko dwóch: p. Jerzy Widomski 
z "Widrolu" oraz Eugeniusz Kukliński "Insbud-Wy- 
brzeże" Rumia. 

Wiemy, że to brak czasu spowodował nie- 
obecność pozostałych osób i doskonale ich rozu- 
miemy. Jednak w chwili obecnej pomoc ich jest 
nam niezbędna. Z pieniędzy uzyskanych od spon- 
sorów pragniemy stworzyć fundusz nagród. Nagród 
na poziomie festiwalu ogólnopolskiego. Wszyst- 
kich, którzy chcieliby nam pomóc prosimy o pilny 
kontakt pod nr telefonów: 25-33-82 lub 71-26-83. 

- Czytałem niedawno, że, cytuję: "chór "Lira" 
bardzo się osłabia, a nowi kandydaci nie 
zgłaszają się i nie mają ochoty śpiewać". Ile 
jest prawdy w tym stwierdzeniu? 
D.P.: Chór "Lira" od dwóch lat przechodzi bardzo 

poważną rekonstrukcję, która dokonuje dyrygent 
chóru mgr Marzena Graczyk. 

Polega ona na tym, że chór przechodzi z 
wykonywania utworów dużych na wykonywanie 
utworów małych, kameralnych. W muzyce chóralnej 
(nie tylko polskiej, ale i światowej) jest tendencja 
ukazywania piękna muzyki właśnie poprzez wyko- 
nywanie utworów bardziej kameralnych. 

Zauważymy to doskonale podczas tegorocznego 
festiwalu, gdzie większość chórów będzie składała 
sią z 20-30 osób. Nasz chór liczy w chwili obecnej 
około 30 członków. Nie znaczy to jednak, że nie 
pragniemy, aby był on większy. Bardzo zależy nam 
na ludziach, którzy mają słuch muzyczny, w miarę 
dobre warunki głosowe oraz są dyspozycyjni. Jes- 
teśmy otwarci na przyjęcie i serdecznie zapraszamy 
wszystkich chętnych między 16 a 45 rokiem życia. 
Próby chóry odbywają się w poniedziałki i czwartki 
w godz. 18 - 207” w kościele NMP Wspomożycielki 
Wiernych, w salce na Il p. 

— Jakie ważniejsze zadania czekają chór w naj- 
bliższym czasie? 
D.P.: Najważniejsze zadania to przede wszy- 

stkim: 
- udział w uroczystościach religijnych parafii, 
- tourne koncertowe: Niemcy, Francja, Włochy, 
- jubileusz 55-lecia chóru w 1998 r., 

W drodze powrotnej wstąpiliśmy jeszcze na 
chwilę do klasztoru Zgromadzenia Sióstr Fran- 
ciszkanek w Orliku, a w Lipuskiej Hucie zro- 
biliśmy sobie wspólne zdjęcie z mieszkającym 
tam "gburem kaszubskim" - Bolesławem Jażdże- 
wskim, autorem wierszy kaszubskich i wydanej 
ostatnio książki "Wspomnienia gbura kaszub- 
skiego". Doskonałym przewodnikiem wycieczki 
był (jak zawsze zresztą) Ludwik Bach, świetnie 
obeznany W historii, geografii i życiu Kaszub. 
Przez autokarowy głośnik w szczegółach ob- 
jaśniał nam dzieje mijanych i zwiedzanych oko- 
lic oraz osób z nimi związanych. Dzięki temu 
rosło zainteresowanie i lepiej poznawaliśmy 
oglądane obiekty. Już panował zmrok, gdy głod- 
ni, nieco zmęczeni lecz zadowoleni wróciliśmy 
do Rumi. 

Okres jesienny to początek sezonu zabaw 
organizowanych corocznie przez OM ZK-P w 
Rumi. Pierwsza zabawa odbyła się 2 paździer- 

oraz udział w licznych konkursach i koncerty w kraju. 

— Jak Pan ocenia szansę chóru "Lira" na tego- 
rocznym festiwalu? 
D.P.: Jako Prezes chóru mogę powiedzieć, że 

przy obecnym poziomie chór ma szansę znaleźć 
się w gronie laureatów. Na którym miejscu to 
oczywiście trudno powiedzieć. Nie mniej jednak 
ten poziom, który obecnie reprezentuje wskazuje 
na to, że może znaleźć się w gronie laureatów. Czy 
się znajdzie, to zależy od wielu czynników. Proszę 
zwrócić uwagę na to, że większość komitetu orga- 
nizacyjnego stanowią członkowie chóru. Mają za- 
tem dodatkowe utrudnienie. Mam nadzieję, że 
zrobią wszystko, aby pokazać się z jak najlepszej 
strony. 

— Słyszałem, że na bazie tego festiwalu organi- 
zujecie dużą międzynarodową imprezę. Proszę 
kilka słów na ten temat. 
D.P.: Zgadza się. Na bazie organizacyjnej festi- 

walu pragniemy uruchomić Międzynarodowy Kon- 
kurs Kompozytorski zatytułowany "Pomorski siew 
św. Wojciecha". Nawiązuje on bezpośrednio do 
1000-lecia Chrztu Gdańska i Pomorza Wiślanego 
oraz męczeńskiej śmierci św. Wojciecha. Konkurs 
ma na celu ożywienie muzyki religijnej oraz wpro- 
wadzenie nowych wartościowych trendów. Tematy- 
ka konkursu jest szeroka i dotyczy praktycznie całej 
treści religijnej życia kościoła (sakrament chrztu, 
sakrament bierzmowania, działalność misyjna, eu- 
charystia, kult maryjny oraz świadectwo życia chrześ- 
cijańskiego). Konkurs trwał będzie praktycznie 5 
lat i pomyślany jest w 3 etapach: 

I - przez 2 lata nadsyłanie prac kompozytorów 
do Komitetu Organizacjynego Festiwalu w Rumi. 
Po dwóch latach specjalna komisja składająca się 
z wybitnych kompozytorów i znawców muzyki oceni 
nadesłane prace i dokona pierwszej selekcji, 

II - utwory zakwalifikowane zostaną rozesłane 
zespołom uczestniczącym w festiwalu, w celu ich 
przygotowania i prezentacji; 

Ill - przygotowane utwory zostaną wykonan 
kolejnym ogólnopolskim festiwalu muzyki : 4 
w latach 1995-96. Kolejna komisja dokona ich o 
na podstawie wykonania. Zakończenie konkursu w 
1997 roku. Nagrodzone utwory zostaną zaprezen- 
towane w tym samym roku podczas uroczystości 
1000-lecia Chrztu Gdańska i Pomorza Wiślanego, 
prawdopodobnie z udziałem papieża Jana Pawła II. 

Jest to pierwsza inicjatywa związana z tymi 
uroczystościami, która wywodzi się właśnie z Rumi. 

—- Na zakończenie proszę powiedzieć, czy w 
świetle powyższych faktów można mówić o 
tym, że śpiew chóralny w Rumi umiera? 

, D.P.: Uważam, że to stwierdzenie jest pewnym 
nieporozumieniem. 

Przecież nie gdzie indziej jak właśnie do Rumi 
każdego roku zjeżdżają ludzie, kochający śpiew i 
muzykę, aby rywalizować o miano najlepszego 
chóru. | nie tylko. Przyjeżdżają, bo śpiewanie daje 
im zadowolenie, odpoczynek i satysfakcję. 

Może się ktoś zapytać dlaczego do Rumi? 
Wszyscy muzycy podkreślają, że właśnie tutaj jest 
wspaniała atmosfera do realizacji takich zamierzeń. 
Tę atmosferę przez całe lata wprowadzał ks. Sta- 
nisław Ormiński, patron festiwalu i patron chóru. 
Tę atmosferę kontynuują ks. Salezjanie z ks. dyre- 
ktorem Jerzym Workiem na czele, jak i sami 
chórzyści. 

Jeśli więc mówić o umieraniu chóralistyki w 
Rumi to na pewno nie na podstawie kislalności 
chóru "Lira". Chóru, który jest czynny i prezentuje 
coraz wyższy poziom. Stwierdzam, że nie ilość 
znaczy o poziomie tylko jakość wykonania. 
prawdziwi muzycy, prawdziwi znawcy tematu 
niają bardzo wysoko. 

= Bardzo dziękuję za rozmowę. 

Rozmawiał: 
Marek Lubowiecki 

  

nika. Na tradycyjnej licytacji wystawiono dwa 
obrazy rumskich artystów-malarzy (członków 
ZK-P): Alfonsa Zwary i Leona Bieszka. Obrazy 
zostały bezpłatnie ufundowane przez nich a 
dochód z licytacji przeznaczono na fundusz 
wykonania tablicy pamiątkowej poświęconej H. 
Roszczynialskiemu, przedwojennemu wójtowi 
Rumi. Ponieważ w znacznej mierze dochód z 
zabawy był przeznaczony na powyższy cel, więc 
ZK-P nie było zobowiązane pokryć kosztów 
wynajęcia sali zabaw w MDK. Gest ten uczynił 
dyrektor MDK, G. Skelnik, traktując to jako 
wkład prowadzonej przez niego placówki na 
rzecz odsłonięcia tablicy. | 

Wszystkim osobom wymienionym w sprawoz- 
daniu należą się słowa podziękowania za trud 
i serce oddane kaszubszczyźnie i włożone w 
działalność naszego oddziału. 

Józef Lanc



  
  

  

  

  
  

Zaproszenie 

Zapraszam dyrektorów szkół, przedstawicieli ruchów, organi- 
zacji społecznych i partii na spotkanie z delegacją miasta Le 
Creusot w dniu 17 października o godz. 10% w Urzędzie Miasta. 

Burmistrz Miasta dr inż. Jan Klawiter 

Uwaga Przedsiębiorcy ! 

W dniach 16 - 18 października będzie gościła w Rumi delegacja 
miasta Le Creusot z Francji. Jednym z ważniejszych celów pobytu 
tej delegacji jest nawiązanie współpracy gospodarczej. 

Proszę o zgłaszanie ofert współpracy z Francją w sekretariacie 
Urzędu Miasta w trybie pilnym. Najpóźniej do 16 października 
włącznie. W uzasadnionych przypadkach istnieją możliwości indy- 

Burmistrz Miasta dr inż. Jan Klawiter 

USC informuje 

Urząd Stanu Cywilnego w Rumi - podaje do wiadomości, że 
zgodnie z pismem Ministerstwa Finansów Departament Podatków 
Bezpośrednich i Opłat Nr-PO6-M-8051-0238 z dnia 28 sierpnia 
1992 r. pary, które zawarły związek małżeński po 25 lipca br. a 
zapewnienie przedślubne złożyły przed 25 lipca br. tj. przed 
wejściem w życie rozporządzenia z dnia 26 czerwca 1992 r. w 
sprawie opłaty skarbowej - mają możliwość zwrotu nadpłaconej 
kwoty 448.000,- zł. 

W tym celu proszę kontaktować się z tut. USC. 

Akcja Zima 

Miejski Zespół Koordynacyjny "Akcji Zima" w Rumi informu- 
je, iż zgodnie z Rozporządzeniem Rady Ministrów z dnia 30 
września 1980 r. w sprawie ochrony środowiska przed odpadami 
i innymi zanieczyszczeniami oraz utrzymania czystości i porządku 
w miastach i wsiach (Dz.U. nr 24 rozdział 3 £ 10 pkt. 3): 

"Jednostki organizacyjne i osoby fizyczne będące właścicielami 
lub zarządcami nieruchomości położonych w granicach admini- 

acyjnych miast lub wsi zapewniają utrzymanie czystości i 
porządku przez: oczyszczanie ze śniegu, lodu, błota oraz innych 
zanieczyszczeń chodników, położonych wzdłuż nieruchomości i 
połowy szerokości jezdni na terenach miast i wsi o zwartej 
zabudowie, a także usuwanie śliskości w sposób wymagany prze- 
pisami; w odniesieniu do placu publicznego lub jezdni o szerokości 
powyżej 20 m - oczyszczanie i usuwanie śliskości z chodników i 
pasa jezdni o szerokości 5 m albo tylko z chodników, gdy ich 
szerokość przekracza 10 m." 

Przewodniczący MZK "Akcji Zima" 

     

   
   

Dla bezrobotnych "z głową" 

Burmistrz miasta nawiązał kontakt z Fundacją Inicjatyw Spo- 
łeczno - Ekonomicznych. 

W najbliższym czasie w Rumi odbędzie się szkolenie dla osób 
bezrobotnych, które chcą podjąć działalność gospodarczą. Zain- 
teresowanych prosimy o zapisywanie się w pani Czarneckiej w 
Wydziale Gospodarki Komunalnej Urzędu Miejskiego. 

Podczas szkolenia dowiesz się: 

- jak założyć firmę, 

- jakie obowiązują przepisy, 
- jakie trzeba płacić podatki, 
- jak otrzymać kredyt,   

- jak liczyć rentowność przedsiębiorstwa, 
- jak tworzyć Business Plan, 
- jak prowadzić księgowość. 

Statut Przedszkola Samorządowego 
w Rumi, dotyczy wszystkich 

miejskich przedszkoli 

Rozdział I - Przepisy ogólne 
1 

l. Przedszkole Samorządowe w Rumi, zwane w dalszej treści Statutu 
Przedszkolem jest publiczną placówką oświatowo - wychowawczą, Która: 
1 - prowadzi bezpłatne nauczanie i wychowanie w zakresie co najmniej 
minimum programowego 
2 - przeprowadza rekrutację dzieci w oparciu o zasadę powszechnej 
dostępności 
3 - zatrudnia nauczycieli mających kwalifikacje określone w odrębnych 
przepisach. 
2. Przedszkole jako placówka samorządowa działa na podstawie: 
I - Ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie terytorialnym (Dz.U. 
nr 16/90, poz. 95 z póź. zmianami) 
2 - Ustawy z dnia 7 września 1991 r. o systemie oświaty (Dz.U. nr 95 
poz. 425 z póź. zmianami) 
3 - Rozporządzenia Rady Ministrów z 8 maja 1992 r. w sprawie zakładów 
budżetowych (Dz.U. nr 42 poz. 183). 

82 
l. Organem prowadzącym Przedszkole jest Miasto Rumia. 
2. Miasto Rumia wykonuje fukcje i zadania organu prowadzącego 
Przedszkole poprzez Radę, Zarząd i Burmistrza Miasta oraz Wydziały 
Urzędu Miasta - stosownie do Statutu Miasta oraz przyjętych regulami- 
nów. 
3. Przedszkole podlega nadzorowi pedagogicznemu Kuratorium Oświaty 
i Wychowania w Gdańsku. 

83 
Przedszkole zapewnia każdemu wychowankowi warunki niezbędne do 
A ZneEĘ rozwoju dziecka oraz warunki określone w Konwencji Praw 
ziecka. 

Rozdział II - Organy przedszkola 
i ich kompetencje 

84 
L. Organem zarządzającym Przedszkolem jest Dyrektor i rada pedago- 
giczna. 
2. Organem społecznym Przedszkola jest Rada Rodziców. 

85 
l. Przedszkolem kieruje i reprezentuje je na zewnątrz Dyrektor. 
2. Dyrektor jest powoływany i odwoływany przez Zarząd Miasta. 
3. Dyrektor jest kierownikiem zakładu pracy w rozumieniu przepisów 
kodeksu pracy. 

86 
1. W przedszkolu działa rada pedagogiczna oraz rada rodziców - zgodnie 
z obowiązującymi w tym zakresie przepisami prawa oraz przyjętymi 
regulaminami. 
2. Rada rodziców może przyjąć inną nazwę niż Rada Rodziców. 
3. W przedszkolu może działać także Rada Przedszkola powoływana 
przez Dyrektora na łączny wniosek rady pedagogicznej i rady rodziców, 
składającej się z równej liczby reprezentantów obu rad. 
4. Rada przedszkola uczestniczy w rozwiązywaniu spraw wewnętrznych 
Przedszkola a także innych spraw określonych w ustawie o systemie 
oświaty oraz w przyjętym regulaminie pracy rady. 
5. O ile rada przedszkola nie zostanie powołana - jej zadania wykonuje 
rada pedagogiczna. '. 

87 
Działalność związków zawodowych na terenie Przedszkola określa ustawa 
o związkach zawodowych. 

88 
l. Na terenie Przedszkola nie mogą działać żadne partie polityczne. 
2. Prowadzenie na terenie Przedszkola działalności niestatutowej wymaga 

  

  
  

   



6 

zgody Burmistrza Miasta. 

Rozdział III - Organizacja przedszkola 
9 

Przedszkole organizuje zajęcia i zabawy w grupach przedszkolnych i tzw. 
zerowych. 

8 10 
1. Dyrektor Przedszkola ustala: 
1 - regulamin organizacyjny i instrukcję obiegu dokumentów 
2 - regulamin pracy i regulamin premiowania (nagród) pracowników 
Przedszkola 
3 - regulamin zakładowego funduszu mieszkaniowego, socjalnego i innych 
4 - instrukcję p.poż. i inne związane z zapewnieniem warunków bezpie- 
czeństwa i higieny pracy. 
2. Dyrektor Przedszkola przygotowuje i przedkłada co roku do zatwier- 
dzenia przez Burmistrza Miasta plan liczby dzieci mogących korzystać 
z Przedszkola, plan etatyzacji oraz rozkład zajęć na najbliższy rok 
szkolny. 

Rozdział IV - Zakres zadań nauczycieli 
i innych pracowników Przedszkola 

812 
Do podstawowych zadań nauczycieli Przedszkola należy prowadzenie 
zajęć i zabaw dla wychowanków oraz współpraca z rodzicami w procesie 
wychowania dziecka. 

813 
Szczegółowe zakresy czynności, obowiązków i odpowiedzialność wszy- 
stkich pracowników Przedszkola określa Dyrektor. 

Rozdział V - Zasady rekrutacji wychowanków 
8 14 

1. Przedszkole przyjmuje dzieci mieszkańcwów miasta Rumi, w wieku 
od 3 do 6 lat, na podstawie decyzji Dyrektora Przedszkola, a także w 
trakcie trwania roku szkolnego. 
2. Zasady przyjmowania wychowanków ogłaszane są przez Dyrektora na 
tablicy ogłoszeń Przedszkola. 
3. Odmowa przyjęcia dziecka do Przedszkola wymaga pisemnego uza- 
sadnienia. Od decyzji Dyrektora Przedszkola o odmowie przyjęcia 
dziecka przysługuje odwołanie do Burmistrza Miasta Rumi. 

pisemnego uzasadnienia. Od decyzji tej przysługuje odwołanie do 
Burmistrza Miasta. 

Rozdział VI - Zasady gospodarki 
finansowej Przedszkola 

815 
l. Przedszkole otrzymuje dotację z budżetu miasta zgodnie z zasadami 
realizacji budżetu. 
2. Roczny plan rzeczowo-finansowy Przedszkola zatwierdza dyrektor po 
uzgodnieniu wielkości dotacji przewidzianej w budżecie Miasta ze 
Skarbnikiem Miasta. 
3. Zasady i wysokość odpłatności za pobyt dziecka w Przedszkolu 
ustalana jest zgodnie z właściowością przez organy Miasta. 
4. Prowadzenie dokumentacji finansowo-księgowej odbywa się zgodnie 
z przepisami o gospodarce finansowej i materialnej zakładów budżeto- 
wych. 

Rozdział VII - Przepisy końcowe 
8 16 

l. Statut niniejszy wchodzi w życie z dniem uchwalenia. 
2. Zmiany niniejszego Statutu wymagają uchwały Zarządu Miasta. 

ących z uchwał i zarządzeń porządkowych samorządu terytorialnego. 

Konkurs 
Burmistrz Miasta ogłasza konkurs na najlepszego pracownika Urzędu 

Miasta Rumi. 
Zgłoszenia kandydatów do konkursu należy składać w skrzynce 

znajdującej się obok kasy Urzędu Miasta na I piętrze w terminie do 30 
listopada 1992 r. 

W zgłoszeniu należy podać: 
1. Imię i nazwisko lub stanowisko służbowe i nazwę Wydziału 

kandydata. 
2. Krótkie uzasadnienie zgłoszonej kandydatury. 
Zgłoszenie należy podpisać: imię, nazwisko, adres. : 
Wśród zgłaszających kandydatury również rozlosowane będą nagr___ 
Ustala się następujące kryteria konkursu na najlepszego pracownika 

Urzędu Miasta Rumi: 
- znajomość przepisów niezbędna na zajmowanym stanowisku, 
- uprzejmość wobec interesantów, 
- rzetelność i terminowość w załatwianiu spraw. 

4. Wypisanie dziecka z przedszkola na wniosek dyrektora wymaga   Komisja konkursowa rozpatrzy zgłoszone kandydatury w terminie do 
15 grudnia 1992 r uwzględniając opinie radnych 
poszczególnych kandydatów. 

ady Miejskiej o pracy 
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Pierwszy remis- 3 
Ksiądz lepszy od Organisty ... 

IV kolejka 
Widzew - THE B.LL. - 0:7 

FC Szmelta - Carviny - 3:3 
Ajax - Olimpique - 0:5 
Jastrzębie - Heineken - 1:9 
Św. Krzyż - Gitowcy - 4:1 
Zagórzanka - Kuszowianka - 7:0 
Pierszy remis w lidze to chyba największe 

wydarzenie IV kolejki spotkań. Do tej pory 
wszystkie mecze kończyły się wynikami roz- 
strzygniętymi. Najefektowniej uczynił to Heine- 
ken, który zaaplikował Jastrzębiom dziewięć 
bramek. Dwa tygodnie temu lider, Św. Krzyż z 
tymi samymi Jastrzębiami wygrał tylko 3:0, w 
korespondencyjnym pojedynku lepszy więc Hei- 
neken. W tabeli jest akurat odwrotnie. Zresztą 
na boisku drużyna Św. Krzyża także prezentuje 
się korzystniej. Pewnie też wygrały swoje mecze 
pozostałe drużyny z czołówki Zagórzanka i 
Olimpique. Na czele tabeli więc status quo. 
Trochę myląca jest zbyt niska lokata drużyny 
Gitowców, gdyż ich możliwości leżą znacznie 

żej niż siódme miejsce. Niestety niekorzystny 
układ dotychczasowych meczów nie pozwolił tej 
drużynie na pokazanie wszystkich swoich umie- 
jętności. Wyłoniło się dwóch pewnych kandy- 
datów do spadku (Ajax i Widzew). Do dwóch 
następnych miejsc jest kilku kandydatów, więc 
walka o uniknięcie degradacji na pewno nie 
będzie wcale mniej emocjonująca niż walka o 
mistrzostwo. 

V kolejka 
Jastrzębie - Carviny 
Kuszowianka - Ajax 
Widzew - Gitowcy 
Szmelta - Heineken 

zdobyła mistrzostwo. 

różnicą bramek. 

notabli z parafii Św. 

starczyło czasu (a zapewne i umiejętności). 
Ksiądz wygrał więc mecz i zakład z organistą 
zako a i coś jeszcze), ale okupił to kontuzją. 
yczymy mu szybkiego powrotu na boisko. 

MGR 
Sprawozdanie z V kolejki 

Piłki Nożnej 

I Liga 
- 5:9 1. ŚW. KRZYŻ 10:0  31-4 
- 3:1 2. HEINEKEN 10:0  25-5 
"Te 3. OS. ZAGÓRZANKA 9: 20-3 
- 0:5 4. OLIMPIQUE 7:3 + r10-3-— 

THE B.LL. - Św. Krzyż. - 0:5 5. GITOWCY 6:4  14-8 JE 
ię 6. FC SZMELTA SB 12-16 - Zagórzanka - Olimpique - 1:1 7 "THE BIL 4: 10-11 

W piątej kolejce doszło do ciekawego pojednyku : :6 - 
na szczycie Zagórzanka - Olimpique. Smaczku 8. JASTRZĘBIE 4:6 16-18 
temu spotkaniu dodawał fakt, że zawodnicy obu 9, KUSZOWIANKA 4:6 11-20 
drużyn w zeszłym sezonie tworzyli wspólnie 10. CARVINY 1:9 8-18 
jedną drużynę umer która notabene ll. AJAX 0:10 3-20 

becnie po podziale zde- 12. WIDZ 0: 3 37 
cydowanie lepiej prezentuje się Zagórzanka. W + EW :10 17 
sobotnim meczu dawni koledzy nie zrobili sobie Grupa Młodsza 
krzywdy i zremisowali 1:1. Potknięcie Zagórzan- l. DZIKI 8:2 17-5 

ki wykorzystał Heineken, który po bezproble- 2. FC JANOWO 8:2 11-5 
mowym zwycięstwie nad FC Szmelta objął pozycję 3. ORZEŁ 8:2 9.2 
wicelidera, ustąpukać Św. Krzyżowi tylko gorszą , Ś 

użą niespodzianką było wy- 4. CARVINY 5:3 9. 
sokie zwycięstwo Jastrzębi z Carvinami (5:0). 5. MKS GDYNIA 4:6 18-10 
Carviny nie mogą się odnaleźć w R sezonie i 6. JUPITER 4:6 13-9 
ze skromnym jednym puknktem plasują się w . . 
bezpośredniej strefie spadkowej.  ianowe zwy- 7. TORINO o aa 
cięstwo Gitowców, pozwoliło na znaczny awans 8. REAL : 
w tabeli i bliski jeszcze kontakt z czołówką. 9. LECHIA * 2:6 3-26 
Ostani mecz kolejki odbył się w niedzielne Grupa Najmłodsza 
popołudnie. Był to pojedynek drusym dwóch 1. JUVENTUS 6:0 19-4 

zyża. Z jednej stron : . : 
ks. Mirek (Św. Krzyż) z drugiej organista R 2. CZERWONE BYKI i Ź 
B.L.L.). Niespodzianki nie było i mecz gładko 3. LECHIA , x 

grał lider 5:0. W końcówce meczu widząc — 4. GÓRNIK 2:2 12-5 
nieporadność poczynań swoich kolegów, Pan 5, SANTOS 0:6 3-15 
ogranista wszedł na boisko, żeby. zmienić nie- 6. AJAX 0:4 0-13 
korzystny rezultat. Na odrobienie strat nie



  

Rozmowy "Gońca..." 

    

Z Dyrektorem Salezjańskiego Lice- 
um Ogólnokształcącego w Rumi, 

ks. Stefanem Makurackim 
rozmawia Marek Lubowiecki 

Ks. Stefan Makuracki - ur. w roku 1959 na 
wschodnim Pomorzu (Ziemia Chełmińska). 
Ukończył Technikum Elektroniczne, a 
następnie studia filozoficzno-teologiczne 
uwieńczone obroną pracy magisterskiej z teo- 
logii moralnej na KUL-u. Pierwszą profesję 
zakonną złożył po odbyciu rocznego nowicjatu 
w Czerwińsku n.Wisłą w r. 1980. Święcenia 
kapłańskie przyjął 26 maja 1987 r. w Lądzie 
n. Wartą. Rumia jest pierwszą i jedyną jak 
dotychczas (nie licząc rocznej praktyki, którą 
odbył w Pile w r. szk. 1981/82) placówką, w 
której pracuje. Obecnie Przełożeni złecili mu 
organizację Salezjańskiego Liceum 
Ogólnokształcącego. Czyni to przy wydatnej 
omocy całej Wspólnoty Zakonnej. 

«e: Księdzem wielkie zadanie: utwo- 
rzenie pierwszego w województwie 
gdańskim liceum katolickiego. Proszę 
powiedzieć, dlaczego organizacją zajęło 
się Towarzystwo Salezjańskie? 
Przyzwyczajeni jesteśmy do pracy salezja- 

nów na parafiach. Tak jednak dawniej nie 
było. W poprzednich Konstytucjach był nawet 
zapis, iż z zasady parafii nie przyjmuje się. 
Ks. Bosko założył nasze Zgromadzenie w celu 
szeroko rozumianego wychowania młodzieży. 
Były różnego typu szkoły, internaty, domy 
dziecka, domy wychowawcze... Tak też było 
w Polsce przedwojennej i tuż po wojnie. Do 
Rumi salezjanie zawitali w r. 1937 z misją 
otwarcia Szkoły Rzemiosł. Zdążono 
wybudować "kapliczkę", a pełną realizację 
planów przerwały wydarzenia wojenne. Jed- 
nakże już w r. 1945 zaczął funkcjonować 
prowadzony przez salezjanów dom dziecka. 
Taki był "znak czasu". 

Trwało to do r. 1957. Praca ta nie podobała 
się pewnym czynnikom i została przerwana. 
Wtedy to niejako na zasadzie rekompensaty 
zaczęła istnieć Parafia NMP Wspomożycielki 
Wiernych erygowana przez Ks. bpa Kazimie- 
rza Kowalskiego. Dzisiaj nowe warunki poli- 
tyczno-społeczne pozwalają na powrót do 
naszej priorytetowej działalności. Na razie są 
to pojedyncze dzieła. Biorąc pod uwagę 
możliwości lokalowe i materialne w tym roku 
w naszej inspektorii (prowincji) ma rozpocząć 

  

pracę Dom Wychowawczy w Trzeińcu oraz 
licea ogólnokształcące w Bydgoszczy i Rumi. 

—- Czy Zgromadzenie dysponuje odpowied- 
nim obiektem, w którym można będzie 
realizować program nauczania? Gdzie 
będzie miało swoją siedzibę liceum? 
Zapewne wszyscy mieszkańcy Rumi znają 

nowy budynek parafialny przy Kościele Matki 
Bożej Wspomożycielki. Otóż skrzydło, w któ- 
rym obecnie mieszkają klerycy będzie prze- 
znaczone na potrzeby szkoły. Znajduje się tam 
7 sal dydaktycznych, 4 sanitariaty i kilka 
mniejszych pomieszczeń z przeznaczeniem na 
sekretariat, pokój nauczycielski, szatnię, ma- 
gazyn itp. Do dyspozycji szkoły będzie również 
sala rekreacyjna, a w przyszłości - w miarę 
potrzeb - także salki katechetyczne. 
—- Czy w takim razie Zgromadzenie zrezyg- 

nuje z prowadzenia postnowicjatu? Co 
stanie się z młodymi klerykami, którzy 
przyzwyczaili się do naszego miasta? 
Myślę, że to raczej miasto przyzwyczaiło 

się do kleryków... Ale nie ma obawy - pozo- 
staną. Po prostu nastąpi zmiana miejsca 
zamieszkania. Przejdą oni do. pokojów 
gościnnych wspólnoty zakonnej i dzieło to 
będzie funkcjonować w dalszym ciągu. 
- Czy Kuratorium Oświaty w Gdańsku i 

władze kościelne wyraziły zgodę na po- 
wstanie szkoły? 
Zarówno z jednej jak i drugiej strony 

spotkaliśmy się z przejawami dużej życzliwości. 
- Proszę przedstawić naszym czytelnikom, 

ile oddziałów (klas) będzie posiadało 
liceum i o jakim profilu nauczania? 
Od 1 września br. rozpocznie się nauka 

tylko w kl.I. Co roku dochodzić będzie nowa 
klasa. | tak za trzy lata będzie już "pełna" 
szkoła. W każdej klasie planowane są dwa 
oddziały (a,b). Aktualnie przygotowujemy się 
do profilu matematyczno-fizycznego z rozsze- 
rzonym kursem informatyki oraz ogólnego ze 
zwiększoną ilością języka angielskiego. 

Przed każdą szkołą stoją zawsze zadania 
wychowawcze i dydaktyczne (edukacyjne). 
Naszym zadaniem jest stworzenie takich wa- 
runków, by te cele zostały w pełni zrealizo- 
wane. W wychowaniu będziemy się opierać 
o duchową spuściznę pozostawioną nam 
przez św. Jana Bosko w postaci systemu 
uprzedzającego. Natomiast w sferze dydakty- 
cznej nie ograniczymy się tylko do wypeł- 
nienia programowych zarządzeń 
ministerialnych, lecz działania te postaramy 
się poszerzyć. | tak już w kl. | będzie np. 
język łaciński (dla myślących o medycynie, 
prawie czy teologii), a od półrocza ruszą koła 
przedmiotowe mające na celu m.in. przygo- 
towanie uczniów do olimpiad. Po prostu nie 
wyobrażam sobie, by nasi uczniowie nie brali 
udziału w organizowanej dla nich rywalizacji 
intelektualnej czy też sportowej. 
- Jak przedstawia się sprawa opłat? 

Na dzień dzisiejszy przymierzamy się do 
miesięcznej opłaty w 
wysokości 800.000,- 
zł. Egzaminy będą 
bezpłatne, a co do 
wpisowego to biorąc 
pod uwagę obecną 
sytuację gospodarczo 
- ekonomiczną i różne 
możliwości poszcze- 
gólnych rodzin pra- 
gniemy pozostawić to 
dobrowolnej dekla- 
racji przyjętych do 
szkoły, przy czym w 
sytuacjach trudnych 
możliwe będą zwol- 
nienia z tego zobowią- 
zania. 
—- Czy kadra nauczy- 

cielska jest już 
skompletowana? Z 
ilu osób będzie się 
ona składała i czym 
kierowano się przy 

doborze grona nauczycielskiego? 

Jeszcze nie. Aktualnie sprawa ta jest finali- 
zowana, zaś liczba uwarunkowana jest właściwą 
realizacją wymogów Ministerstwa Edukacji Na- 
rodowej. Co do kryterium doboru... 

Oblicze szkoły - jej atmosferę, tradycje, 
poziom - tworzy grono pedagogiczne wspól- 
nie z uczniami. W tym "spektaklu" każdy ma 
do odegrania swoją rolę. | trzeba ją zagrać 
jak najlepiej - w miarę możności zgodnie z 
"wizją" reżysera. Tylko takie podejście do 
problemu gwarantuje dobre 'widowisko'... 

- Jakie dokumenty i w jakim terminie po- 
winny złożyć osoby zainteresowane na- 
uką w Waszej szkole? Kiedy odbędą się 
egzaminy wstępne? 
Tak jak w każdej szkole publicznej: poda- 

nie, życiorys, świadectwo zdrowia (tzw. bilans 
zdrowia), 2 zdjęcia, wykaz ocen z półrocza 
kl. VIII i dodatkowo świadectwo ukończenia 
kl. VII. To wszystko należy złożyć do końca 
kwietnia, bo już 2 i 4 maja odbędą się 
egzaminy wstępne. 
- Dlaczego tak wcześnie? Jak mi wiadomo, 

w szkołach publicznych odbędą się w 
późniejszym terminie. 
Właśnie dlatego, że w szkołach publicznych 

można składać dokumenty do 15 maja br. My 
będziemy znali wyniki egzaminów już ok. 10 
maja, wobec czego osoby, którym z różnych 
przyczyn nie powiedzie się będą mogły wybrać 
nową szkołę i w niej spróbować jeszcze raz. 
Nie chcemy odbierać im tej szansy. 
- Będzie to liceum katolickie - czy w 

związku z tym uczniowie nie będą zmu- 
szani do nauki religii w rozszerzonym 
zakresie i różnych praktyk religijnych? 
Liczbę godzin poszczególnych przedmio- 

tów regulują zarządzenia i instrukcje ministra 
Edukacji Narodowej. Dotyczy to także religii 
(pkt 7 Instrukcji o wprowadzeniu religii do 
szkół z 3.08.1990 r. mówi o wymiarze 2 godzin 
tygodniowo jako o zasadzie). Co do praktyk 
religijnych... Uważam, że niepoważnym 
byłoby mówienie w naszych czasach o zmu- 
szaniu. Postaramy się jednak stworzyć 
młodzieży możliwości pogłębienia i rozwoju 
życia religijnego. 
- Czy liceum będzie otwarte dla młodzieży 

z okolicznych miast? 

Oczywiście, z tym, że nie zapewniamy 
internatu. 

- Na zakończenie rozmowy ostatnie pyta- 
nie. Już z innej dziedziny. Mieszkańcy 
Rumi, zwłaszcza dzieci i młodzieź mieli 
okazję poznać księdza jako propagatora 
tenisa stołowego. Czy zapaleńcy tej dys- 
cypliny pozostaną bez swojego mistrza? 
Nie przesadzajmy. To raczej moi chłopcy 

są mistrzami, a ja tylko ich Opiekunem. Ja 
przecież nie odchodzę, oni także są na 
miejscu. 
- Bardzó dziękuję Księdzu za rozmowę. 

  
Budynek przyszłego liceum



  

Nasi Ludzie 

Mistrzyni świata windsurfingu z Rumi? 

  

Z wielokrotną Mistrzynią Polski w desce 
z żaglem, członkinią Kadry Narodowej w 
latach 1989-91 oraz nadzieją na Mistrzostwa 
Świata w Windsurfingu w Hiszpanii rozma- 
wia Marek Lubowiecki. 

- Pani Marzeno, prószę o przybliżenie 
naszym czytelnikom czym jest WINDSUR- 
FING? A 
Windsurfing to po prostu deska z żaglem. 

Jeżeli żagiel to na pewno dyscyplina ta jest 
zaliczana do żeglarstwa, a jeżeli deska - to 
ma coś wspólnego z narciarstwem. Ten fa- 
scynujący sport potrafi zaspokoić wszelkie 
potrzeby ruchowe człowieka. Chcąc nauczyć 
się pływać na desce z żaglem należy wybrać 
sobie odpowiedni sprzęt. Przede wszystkim 
bierzemy tutaj pod uwagę masę naszego 
ciała. Deski rozróżniamy w zależności od 
wyporności długości i ciężaru, żagle nato- 
miast od powierzchni. 

- Klasa RACEBOARD jest najpopularniejszą i 
najbardziej uniwersalną klasą (używa się deski 
o długości 360-380 cm i ciężarze 14-16 kg). 
Natomiast FUNBOARD (deska o dł. 260-340 cm 
i ciężarze 6,9-13 kg) wymaga już odpowiedniego 
stopnia wtajemniczenia w tą dyscyplinę i dużych 
umiejętności. Deski tej klasy są używane do 
takich konkurencji windsurfingowych jak slalom, 
pływanie szybkościowe i akrobacje na fali. Klasa 
LECHNER (deska o dł. 400 cm i ciężarze 18 kg) 
jest typową klasą zawodniczą. Turystom i ama- 
torom windsurfingu polecam deski klasy racebo- 
ard ze względu na ich uniwersalność.Obecnie 
pływam na deskach klasy raceboard i funboard. 
- Kiedy rozpoczęła się Pani przygoda z 

żeglarstwem? 
Wyczynowo żeglarstwo zaczęłam uprawiać 

w roku 1980 na jachtach klasy optymist i kadet 
i reprezentowałam M.Z.K.S. "ARKA". Wielokrot- 
nie brałam udział w regatach, na których 
zdobywałam czołowe miejsca m.in. złoty medal 
w Igrzyskach Młodzieży w roku 1984. 
- Dlaczego więc przerzuciła się Pani z 

jachtu na deskę? 
Było to w roku 1987. Nadchodziły ciężkie 

czasy dla żeglarstwa jak również miałam 
poważne problemy ze znalezieniem załogi na 
łódkę klasy "420" na której pływałam. Wów- 
czas kierownik Klubu "Arka" zaproponował mi 
przejście do Sopockiego Klubu Żeglarskiego 
celem uprawiania windsurfingu. Z propozycji 
skorzystałam, chociaż początki były bardzo 
trudne. Dzięki ogromnej pomocy trenera Ber- 
narda Kęsika pokochałam tę dyecyplino i 
rozpoczęłam intensywne treningi, które już 
niebawem zaowocowały. Mój akwen trenin- 
gowy to przede wszystkim Rewa skąd 
wypływam na Zatkę Pucką. 
- 'Czy wg Pani windsurfing był trafnym 

wyborem? 
Uważam, że tak. Już w tym samym roku 

wzięłam udział w XIV Ogólnopolskiej Sparta- 
kiadzie Młodzieży w Bielsku-Białej i zajęłam 
V miejsce w klasie DIV-2. 

  

- Proszę powiedzieć nam o swoich kolej- 
nych sukcesach sportowych. 
Przez trzy lata z rzędu, a więc w latach 

1988, 1989 i 1990 na Mistrzostwach Polski 
Juniorów w Pucku, w klasyfikacji dziewcząt 
zdobyłam najwyższy tytuł - Mistrzyni Polski. 

- 1991 r. (sierpień) Mistrzostwa Europy w 
Pucku 12 miejsce (na 60 startujących zawod- 
niczek) 

- 1991 r. (wrzesień) w klasie raceboard 
zdobylam Puchar Prezydenta Warszawy 

- 1991 r. Chaćupy - Puchar Polski w klasie 
funboard stał się moją własnością. 

W latach 1989-91 byłam członkinią Kadry 
Narodowej, a obecnie robię wszystko, aby 
ponownie tam się znaleźć. _ 
- Czym więc jest dla Pani windsurfing? 

Windsurfing jest dla mnie formą zdrowej 
rywalizacji, okazją porównywania się z inny- 
mi. Uczy na przykład wytrwania w ciężkich 
warunkach, gdzie trzeba zmagać się z silnym 
wiatrem i wysoką falą. Jest dyscypliną wy- 
magającą ciężkiej pracy, cierpliwości i nie- 
stety czasami skazuje na osamotnienie. Aby 
dobrze zapoznać się z deską i żaglem trzeba 
wiele godzin spędzić na wodzie, w towarzy- 
stwie tylko i wyłącznie mew. Należy nieustan- 
nie obserwować niebo i wodę, każdy obłok 
i każdą falę. Wykorzystanie wszelkich pod- 
muchów i dobre odebranie fali to krok do 
zwycięstwa. Deska z żaglem to słońce, wiatr, 
niebo i woda. Daje mi możliwość oderwania 
się od ziemi, dosłownie pozwala odepchnąć 
są od lądu i wypłynąć na szeroką wode: 
gdzie nie ma nic oprócz przyjacielskich lu 
czasami złowrogich fal. : 

  

  

  - Deska z żaglem nauczyła Panią 
Przede wszystkim kochać morze, które z 

kolei pomaga mi kształtować charakter. Na 
morzu znajduję odpowiedzi na wiele pytań. 
Gdy zaczynałam pływać na desce i wytrwale 
trenowałam, przebywając mnóstwo godzin na 
wodzie powtarzałam sobie często taką 
rymowankę: 

"Może morze mi pomoże 
znaleźć drogę Drogi Boże?" 

—- Czy rodzice akceptują zainteresowania 
córki? 
I tak i nie. Rodzice moi wiedzą, że córka 

ich z dala od lądu, na małej desce zmaga 
się z wiatrem. Jednocześnie zadają sobie 
pytania: jak dzisiaj przebiegł jej trening? Czy 
aby na pewno cała i zdrowa dopłynęła do 
brzegu? Czy w ogóle dopłynęła? Rozumiem 
ich doskonale i podwójnie ich za to cenię. 
- Sprzęt, Jego utrzymanie oraz wyposaże- 

nie zawodniczki A bardzo kosztowne. 
Prawie wszystkie kluby żeglarskie są w 
chwili obecnej w bardzo trudnej sytuacji 

  

finansowej. Jak Pani udało się rozwiązać 
ten b. ważny problem? 
W 1991 r. utrzymałam się w czołówce 

dzięki dużej pomocy mojego sponsora Firmy 
Figra Holland z Rumi, która przeznaczyła ok. 
30 mln zł na zakup nowego sprzętu. Niestety, 
firma ta nie przedłużnie ze mną umowy i w 
chwili obecnej znalazłam się w bardzo 
ciężkiej sytuacji finansowej. Próby znalezie- 
nia nowego sponsora nie powiodły się i 
zostałam zdana sama na siebie. 
- A przed Panią przecież najważniejsze 

chyba wydarzenie w dotychczasowej ka- 
rierze sportowej! 
Właściwie każde zawody są ważne, ale te 

są wyjątkowe! Zostałam zakwalifikowana do 
udziału w mistrzostwach świata w windsurfin- 
gu, które odbędą się w Kadyksie (Hiszpania) 
w dniach 7-16 maja br. Wyjeżdżam tam już 
około 23 kwietnia br. 
- Gratulacje! proszę jednak powiedzieć 

jak Pani zdoła pokonać poważne prze- 
szkody finansowe? 
Przez cały czas mam cichą nadzieję, że 

znajdzie się sponsor, który mi pomoże. Robię 
wszystko, aby wziąć udział w mistrzostwa 
od dłuższego czasu zarobione pienią 
odkładam na ten cel, a rodzice udostępniają 
mi swój samochód, którym dojeżdżam na 
wszystkie treningi i zawody wraz ze sprzętem. 
W najgorszym wypadku zapożyczę się... 
Trudno, ja muszę tam być, ponieważ pragnę 
godnie zaprezentować nasz Kraj oraz nasze 
miasto w świecie! Wierzę, że znajdą się hojni 
ludzie. 
- Proszę nam powiedzieć kilka słów o 

sobie: do jakiej uczęszczała Pani szkoły, 
gdzie Pani pracuje i jakie są Pani plany 
na przyszłość? 
Uczęszczałam do Szkoły Podstawowej nr 

8 w Rumi, oraz do naszego rumskiego liceum. 
Z moich lat szkolnych najmilej wspominam 
Panią Małgorzatę Mamrot (moja wychowaw- 
czyni w Szkole Podstawowej) oraz z Liceum 
Pana Stanisława Sochockiego i całe grono 
pedagogiczne - tą drogą serdecznie ich 
pozdrawiam! - 

Ukończyłam dodatkowo dwuletnie Stu- 
dium Ekonomiczne w Sopocie. Zatrudniona 
jestem w Przedsiębiorstwie Wielobranżowym 
"DIAMED" w Wejherowie na stanowisku spe- 
cjalisty ds handlu. W tym miejscu pragnę 
podziękować mojemu wspaniałemu Prezeso- 
wi Panu Janowi Dawidowskiemu, który © 
zuje mi pomoc i wielkie zrozumienie. 

Słowa wyjątkowego uznania należą się 
mojemu obecnemu trenerowi p. Rafałowi 
Czepułkowskiemu, który czyni wszystko, ab 
jak najlepiej przygotować mnie do tych wyj- 
ątkowych w moim życiu zawodów. : 

Oprócz windsurfingu, który wypełnia całe 
moje życie zajmuję się malarstwem i marzę 
o studiach geograficznych. 

Plany na przyszłość to olimpiada w Atlan- 
cie, do której już teraz się przygotowuję. 
- Pani Marzeno! Dziękuję Pani za rozmowę 

i życzę, ay pomimo wielu trudności wy- 
jazd do Hiszpanii doszedł do skutku. 
Na mistrzostwach zaś życzę zdobycia jak 
najlepszych wyników. Zapewniamy, że 
będziemy trzymać kciuki. 

Od Redakcji 
Jeszcze raz zwracamy się z gorącą prośbą o 
pomoc i objęcie opieką tej młodej, ambitnej 
zawodniczki, względnie sponsorowanie jej 
udziału w tej imprezie. Liczy się tutaj każdy 

osz. Nie dopuśćmy, aby zmarnował się 
Jeszcze jeden talent sportowy! Wiemy, że 
zawsze mogliśmy liczyć na hojność naszych 
miejscowych sponsorów - na pewno i tym 
razem się nie zawiedziemy! 
TELEFON KONTAKTOWY: 71-02-65



  

  

  

    

grudniowym artykule zapoznałem 
W s Zinownych Czytelników "Gońca" z 
.pingpongową "przygodą". grupy oratoryjnej. 

.in. ośmieliłem się napisać "po cichu liczę, 
że (...) przynajmniej jeden wywalczy awans 
do turnieju strefowego". Dzisiaj mogę 
powiedzieć, iż to co było naszym marzeniem 
stało się faktem. Mamy strefę! Dokonał 
tego Mariusz. Ale po kolei... 

Szczęście było blisko już w lutym. Pod- 
czas III Wojewódzkiego Turnieju Klasy- 
fikacyjnego Jarek Runowicz po kilku 
zwycięskich pojedynkach stanął do walki o 
strefę. Niestety, przegrał 2-1, ale jego VIII 
miejsce było naszym największym 
osiągnięciem w rywalizacji z klubowymi 
"zawodowcami". Z nadzieją zaczęliśmy 
patrzeć w przyszłość, tym bardziej, że w 
marcu czekało nas jeszcze kilka zmagań na 
poziomie wojewódzkim. 

Turniejowa karuzela rozpoczęła się od 
żynowych Mistrzostw Wybrzeża. Każdy 
miał prawo do wystawienia 4 zespołów. 

Nasza pierwsza drużyna (Runowicz-Ry- 
chert) w gronie 24 zespołów zajęła ostate- 
cznie VII m. Przed nami był tylko MRKS 
(2 zespoły), AZS-AWF(3) i Technik, z 
którym przegraliśmy po wyrównanym me- 
czu 2-3; za nami zaś Famos, Wierzyca, 
Hages, Wda... 

Kilka dni później - 26 marca - miał 
miejsce turniej o Puchar Kuratora, będący 
zarazem wojewódzkimi eliminacjami ogól- 
nopolskiego turnieju o Puchar "Przeglądu 
sportowego". Do tradycji należy, że rywali- 
zacja toczy się w 3 kat. wiekowych (do kl. 
IV, KI. V-VI, kl. VII). W najliczniej obsa- 
dzonej kategorii kl. V-VI, w której 
startowało 41 zawodników Mariusz Stosik 
(ucz. kl. VI SP8) po kilku wspaniałych 
zwycięskich meczach pogromcę znalazł do- 
piero w finale, zajmując tym samym II 
miejsce. Mariusz otrzymał puchar, dyplom 
i... co najważniejsze - wywalczył awans do 
rozgrywek strefowych (międzywojewódz- 
kich). To nasz największy - jak dotychczas 

kces. Bliski tego osiągnięcia był także 
k Runowicz. Jednakże znowu zabrakło 

mu odrobiny szczęścia; decydujący mecz 
przegrał 2-1, w tym trzeci set do 19. Osta- 
tecznie zajął on b. dobre V miejsce. Siódmy 
w tej kat. wiekowej był M. Rychert, a 
dziesiąty R. Szewczyk. 

Brawo! 
Dwa dni później odbyły się Indywidual- 

ne Mistrzostwa Wybrzeża, w których prawo 
udziału mieli zawodnicy sklasyfikowani na 
miejscach 1-48 na wojewódzkiej liście ran- 
kingowej, obejmującej w sumie 175 nazwisk 
chłopców z 10 ośrodków. Limit osiągnęło 
aż 6 naszych: M. Rychert, M. Stosik, J.Ru- 
nowicz, D. Treppa, R. Szewczyk i P. Łoś. 
Najlepiej dysponowani w tym dniu okazali 
się: ponownie Mariusz (1 porażka, 5 

zwycięstw - IX m.) i Dawid (4 zw., 3 por. 
- XIV m.). 

Dla pełnego obrazu osiągnięć 
wspomnieć należy o rozegranych w 
międzyczasie wojewódzkich półfinałach 
ZS. Rumski zespół w składzie Sto$ik, 

Szewczyk i Treppa (Dawid tego dnia bez 
porażki) wywalczył awans do finału, który 
odbędzie się w Starogardzie Gd. 

«. Jeszcze niedawno w gronie zawodn- 
ków i trenerów na chłopców z Rumi pa- 
trzono z przymrużeniem oka. Dzisiaj jest   

Mariusz Stosik w-ce mistrz woj. | 
gdańskiego w kat. do kl. VI 

inaczej. Już tylko kilku zawodników (w tym 
tylko jeden z kl. VI i mł.) może powiedzieć 
"Nie przegrałem z nikim z Rumi". Czy 
doczekamy się dnia, w którym zwycięzcą 
turnieju wojewódzkiego okaże się rumia- 
nin? Myślę, że tak! 

ks. Stefan 
1. Na turnieju strefowym (woj. bydgoskie, 
elbląskie, gdańskie, słupskie i toruńskie) 
Mariusz był 10. 
2. W wojewódzkich finałach SZS w/w zespół 
SP8 (J.Smiejkowska, A.Mróz) zajął 4 miejsce. 

Bliżej w następnym numerze. 

  

  

Karate 
W dniach 4 i 5 kwietnia br. odbyły się 

w Łodzi XII Otwarte Wszechstylowe Mi- 
strzostwa Polski Karate WUKO. Startowa- 
ło ponad 200 zawodników. 
W kategorii Kata indywidualne kobiet: 

I m. zdobyła Beata Dziergwa (Łódź) 
II m. zdobyła Liliana Kruszyńska-Piłat 

(Szkoła Mistrzów Rumia) 
Natomiast w kategorii Kumite indywi- 

dualne mężczyzn do 70 kg: 
II m. Leszek Stachewicz (Szkoła Mi- 

strzów Rumia) 
(MA-RO) 

  

Liga Salezjańska 
- Tabela starych po III rundzie 

. OLIMPIQUE = 26:3 (58:14) 
:śŚWw/KRZYŻ = 25:3 (65:17) 
. GITOWCY = 23:4 (48:18) 
. KOSZOWIANKA = 15:23 (36:26) 
LECH = 15:13 (49:37) 

. HEINEKEN = 6:2 (22:3) 

. TRYGLODYCI = 5:20 (23:41) 

. CARVINY = 1:5 (5:13) 

. JASTRZĘBIE = -2:23 (21:55) 
0. BŁĘKITNI = -7:27 (8:86) 

Tabela młodych po III rundzie 
. CZERWONOCZARNI = 9:0 (26:1) 
. F.C. REDA = 8:0 (19:2) 
. CARVINY J. = 6:2 (14:3) 
. PANTERY = 2:5 (12:16) 
. ORZEŁ RUMIA = 1:3 (4:8) 
. A.C. RUMIA = 0:6 (6:15) 
. REAL RUMIA = -2:6 (0:16) 
. LAMPARTY = -2:8 (2:22) 
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Przed ostateczną rozgrywką 
(Grand Prix Rumi w tenisie stołowym) 

Qd kilku lat pe FA się w naszym mieście turnieje 
pingpongowe z cyklu Grand Prix Rumi. Rywalizacja 
toczy się w trzech grupach wiekowych do lat 15, do 
19 i powyżej. Pomyślane jest także współzawodnictwo 
dziewcząt i pań. Niestety, mało kiedy zjawia się 
przedstawicielka płci pięknej... W sezonie, który roz- 
poczyna się jesienią, a kończy wiosną, rozgrywanych 
jestw sumie 7 turniejów. W każdym najlepsi zawodnicy 
otrzymują nagrody, a wszyscy uczestnicy punkty, któ- 
rych ilość uzależniona jest od zajętego miejsca. W 
klasyfikacji generalnej (końcowej) liczą się punkty z 
6 najkorzystniejszych dla danego zawodnika turniejów. 

Kiedy piszę te słowa nie znam jeszcze wyników 
ostatniego - siódmego turnieju. Znam jednak poprze- 
dnie i muszę powiedzieć, że sytuacja przed nim jest 
arcyciekawa. 

I tak w kat. powyżej 19 lat dwóch zawodników 
(Dobrzelecki z Rumi i Stępień z Gdyni) ma tę samą 
czne PURMtów i trzykrotnie nawzajem ze sobą wygry- 
wali. Oni też - najprawdopodobniej w bezpośrednim 
pojedynku - rozstrzygną o losach pucharu. Mógłby im 
tylko zagrozić zwycięzca dwóch turniejów Moska z 

ejherowa, ale zbyt rzadko do nas przyjeżdżał. 
Osobiście życzę zwycięstwa p. Dobrzeleckiemu. Wszak 
jest z Rumi... 

Wśród juniorów sprawa jest raczej przesądzona. 
Zdecydowanie prowadzi zwycięzca dwóch turniejów 
W. Dulepa, a swoją przewagę zawdzięcza takżę niere- 
gularnej frekwencji najgroźniejszych przeciwników. W 
tej grupie w sumie sklasyfikowanych jest 16 zawodni- 
ków, a tylko 7 wzięło udział w więcej niż jednym 
turnieju. 
ee przedstawia się sytuacja w grupie 

najmłodszej. Prowadzi z minimalną przewagą pun- 
ktową Andrzej Witkowski. Teoretycznie zwyciężyć 
jeszcze moga Marcin Rychert, Jarek Runowicz i Kry- 

spin Klawikowski. Andrzejowi do zwycięstwa wystar- 
czy miejsce w finale, pod warunkiem, że nie będzie w 
nim Marcina; Marcinowi - zwycięstwo w turnieju; 
Jarkowi zwycięstwo i nieobecność w finale Marcina i 
Andrzeja. Najmniejsze szanse ma Kryspin - wyżej 
wymienieni powinni być poza "trójką". Czy jest to 
jednak możliwe... Któż więc zdobędzie puchar? 
Naprawdę nie wiem. Ich umiejętności są tak wyrów- 
nane, że prawie wszystko jest możliwe. Odważę się 
jednak postawić na Andrzeja. Przemawia za tym 
największe doświadczenie i ten jego... top-spin. I 
chociaż takie jest moje typowanie przed decydująccą 
rozgrywką to musimy pamiętać, że w sporcie nie ma 
pewnych. 

Przy okazji tych rozważań pragnę podkreślić 
wysoki poziom sportowy niektórych pojedyn- 
ków, zwłaszcza decydujących o miejscach "na 
podium". Rumianie, jeżeli chcecie zobaczyć 
trochę dobrego pingponga, nie zapominajcie o 
rumskich turniejach Grand Prix. 

Finały 7 turnieju 
seniorzy 1.M.Górecki 2.E.Górecki 3.W.Dobrzelecki 

juniorzy 1.J.Pellowski 2.M.Wójcik 3.M.żmuda 

młodzicy 1.K.Klawikowski 2.A.Witkowski 

Klasyfikacja generalna 

seniorzy 1.W.Dobrzelecki 2.W.Stępień 3.M.Stasiewski 

juniorzy 1.Dulepa 2.M.Wójcik 3.A.Sobczyk 

młodzicy 1.A.Witkowski 2.K.Klawikowski 3.M.Ry- 

chert, W.Runowicz 

S.M.



  

  

  
29.03.br Oddział Miejski ZK-P w Rumi 

po raz kolejny zaprosił do siebie kaszubski 
teatr ze Strzelna, działający przy tamiej- 
szym Domu Kultury pod kierownictwem 
Gerarda Renusza. 

Tym razem przedstawił nam sztukę An- 
ny Łajming pt. "Gdze je Balbina?" Scena- 
riusz i reżyserię przygotował kierownik 
zespołu G. Renusz. Nieco humorystyczna 
treść sztuki oraz dobry poziom przedsta- 
wienia wywołały gromkie oklaski. 

Należy cieszyć się, że słowo kaszubskie 
jest wciąż żywe i chętnie słuchane w Rumi, 
czego dowodem była obecność prawie 200 
osób, w tym sporo dzieci i młodzieży w 
wieku szkolnym. » 

Po spektaklu na scenie wystąpił młody, 
ponad 20-osobowy zespół taneczno-wokal- 
ny, który śpiewem i tańcem bawił 
publiczność. Można było obejrzeć i usłyszeć 
"Szewca", "Abecadło kaszubskie" oraz wiele 
innych mniej lub bardziej znanych tańców 
i pieśni kaszubskich. 

Stroje kaszubskie i "diabelskie skrzypce" 
w kapeli dodawały uroku występom 
młodzieży ze Strzelna. 

Częste brawa dla zespołu świadczyły o 
udanym przedstawieniu. 

Po występach nastąpiło w kawiarni 
MDK otwarcie z przecięciem wstęgi wysta- 
wy obrazów Alfonsa Zwary, członka nasze- 
go Zrzeszenia. Dokonał tego burmistrz, Jan 
Klawiter. Na wystawie zatytułowanej "Nad- 
morski pejzaż" artysta przedstawił 
kilkanaście pięknych obrazów o tematyce 
morskiej. Obejrzeliśmy dawne szkuty re- 
wskie oraz mniej znane okolice nad Zatoką 
Pucką. 

Wystawa obrazów czynna będzie do 12 
kwietnia br w godz. pracy MDK. 

Kultura kaszubska w Rumi wciąż żyje. 
Cieszy nas, że tak liczne grono osób 
przybyło tego dnia do MDK. 

Józef Lanc 

Oddział Miejski ZK-P dziękuje wszy- 
stkim ofiarodawcom, którzy wsparli Kurię 
Biskupią i ZK-P w dziele wydania Pisma 
Św. w języku kaszubskim. Kwestę prowa- 
dzono w niedzielę 22.03.92 r. 

       
             (...) Po przeczytaniu artykułu pani Elż- 

biety Damian "Sztuka rodzicielskiej 
miłości” postanowiłam włączyć się do dys- 
kusji wierszem "Macierzyństwo". 

Wiersz ten dedykuję matkom, które 
macierzyństwo uważają za dopust Bo- 
ski.(...) 

Stanisława Mazurek 

Macierzyństwo 

Przed bólem przyszła miłość - 
A tyle jej było 
że bólu nie pamiętam 

Przed trudem nadzieja 

dotykiem tetry 
pieściła dłonie 

Serce 
emanowało ciepłem 
Szron 
topił się na szybach 

Cudowna perspektywa - 

Fatamorgana 
- pogodne niebo 
Moje pisklęta 
zielona trawa 
ja a   

  

  

ZAKŁAD 

OGÓLNO BUDOWL ANY 

JAN ORZOŁEK 

RUMIA ul. Brzozowa 9a tel. 71-24-75       

  
Dzisiaj chcielibyśmy zaprezentować 

naszym czytelnikom Zakład Ogólnobudowlany €p 
p. Jana Orzołka z Rumi. 

Zakład ten świadczy szeroki zakres robót 
ogólnobudowlanych dla gospodarki 

uspołecznionej oraz osób prywatnych. 

Możecie więc Państwo zlecić tej firmie 
wykonanie następujących prac: 

roboty ziemne: wykop oraz wywóz gruntu, 
kompleksowe roboty drogowe, 
roboty ogólnobudowlane: prace murarskie, tynkarskie, elektryczne oraz 
hydrauliczne z zastosowaniem własnego materiału firmy. 

Zakład w chwili obecnej zatrudnia 60 pracowników 
z odpowiednimi kwalifikacjami oraz posiada stosowny 

sprzęt do wykonywania zleconej mu pracy. 

Osoby zainteresowane prosi się o kontakt 
telefoniczny: Rumia tel. 71-24-75 

lub osobiście ul. Brzozowa 9 A. 
tekst sponsorowany )   

 



mgr farm. Jerzy Ziętarski 

  

asuwa się pytanie, co to jest choleste- 
Ni Cholesterol (z greckiego: chole - 
żółć, stereos - twardy) należy do grupy 
związków zwanych sterydami. Są to natu- 
ralne związki, które w przyrodzie występują 
często Zz lipidami. Najczęściej spotykanymi 
w przyrodzie sterydami są sterole. Jednym 
i z najważniejszych dla organizmu człowieka 
steroli jest cholesterol, który zaliczamy do 
steroli zwierzęcych. Oprócz tego są sterole 
roślinne (sitosterol, sigmasterol) oraz grzy- 
bowe (ergosterol, mykosterol). Cholestero] 
jest głównym związkiem z grupy sterydów 
występującym w każdej komórce organizmu 
zwierzęcego, a jego znaczenie fizjologiczne 
jest szczególne. Wchodzi on w skład błon 
komórkowych i śródkomórkowych. Towa- 
rzysząc lipidom cholesterol służy do budowy 
błon półprzepuszczalnych komórek, regu- 
lując przechodzenie przez te błony różnych 
substancji odżywczych: m.in. reguluje pro- 
cesy dyfuzji i osmozy. 

Najwięcej cholesterolu stwierdza się w 
n” "'nerczach, tkance nerwowej i skórze. Jest 
c „ Jłównym prekursorem różnych bardzo 
ważnych związków sterydowych w organi- 
zmie człowieka, np. kwasów żółciowych, 
hormonów nadnerczowych; hormonów pł- 
ciowych, witaminy D;, a także składnikiem 
lipoproteidów osocza krwi, tj. związków 
odgrywających istotną rolę w powstawaniu 
miażdżycy. 

Z tego pobieżnego przeglądu wynika, 
że cholesterol jest organizmowi potrzebny. 
Nie oznacza to jednak, że spożywać go 
można w nadmiarze, gdyż wówczas może 
okazać się niebezpieczny. Przyspiesza wtedy 
rozwój miażdżycy tętnic co doprowadza 
m.in. do zawałów mięśnia sercowego, uda- 
rów mózgu lub innych zmian związanych z 
niedokrwieniem tkanek organizmu. Nad- 
miar cholesterolu we krwi i wątrobie może 
być także przyczyną powstawania kamieni 
w pęcherzyku żółciowym. 

Organizm dorosłego człowieka zawiera 
około 140 g (od 105 do 175 g) cholesterolu. 
całkowitego. Prawidłowa zawartość chole- 

"Szlachetne zdrowie..." (11) 

Miażdżyca: cholesterol i profilaktyka - 
część 2 

sterolu we krwi zależy od stosowanej me- 
tody pomiaru przez laboratorium oraz od 
wieku. Preferowana jest metoda enzymaty- 
czna wg firmy bioMerieux. Prawidłowe stę- 
żenie cholesterolu całkowitego dla osób w 
wieku od 40 do 49 lat wynosi: dla kobiet 
150-265 mg/dl a dla mężczyzn 160-290 
mg/dl. Prawidłowe stężenie cholesterolu 
LDL dla w tej samej grupie wiekowej 
wynosi dla kobiet 80-190 mg/dl a dla męż- 
czyzn 70-205 mg/dl. Prawidłowe stężenie 
cholesterolu HDL wynosi dla kobiet 49-75 
mg/dl a dla mężczyzn 41-59 mg/dl. Stężenie 
trójglicerydów powinno mieścić się w gra- 
nicach 70-200 mg/dl. 

Wzrost poziomu cholesterolu w osoczu 
krwi z wiekiem nie stanowi prawidłowości 
fizjologicznej i zależy do różnych czynni- 
ków, spośród których do bardzo ważnych 
należy sposób odżywiania. Na przykład Ma- 
sajowie w Afryce wykazują prawie stały 
poziom cholesterolu niezależnie od wieku, 
tj. średnio 135 mg/dl. Niektórzy badacze 
jako przyczynę niskiego poziomu choleste- 
rolu w osoczu krwi u Masajów upatrują 
picie przez nich dużej ilości (ok. 4 litrów 
dziennie) zsiadłego mleka. Podobne war- 
tości cholesterolu we krwi stwierdza się 
także wśród innych populacji. U Chiń- 
czyków, którzy nie spożywają dużej ilości 
mleka lecz pożywienie ich charakteryzuje 
się niską kalorycznością i dużą ilością pro- 
duktów naturalnych pochodzenia roślinne- 
go (rośliny strączkowe), które zawierają 
dużo steroli roślinnych. Sterole roślinne 
hamują wchłanianie cholesterolu w przewo- 
dzie pokarmowym zmniejszając jego za- 
wartość we krwi. Korzystne działanie mleka 
na obniżenie poziomu cholesterolu we krwi 
stwierdzono także u ludzi rasy białej. Ba- 
dania w USA oraz w Instytucie Żywności i 
Żywienia w Warszawie wykazały, że co- 
dzienne podawanie mleka zwłaszcza chude- 
go mleka obniża poziom cholesterolu. Efekt 
ten uzyskiwano nawet wówczas, gdy badani 
wypijali tylko trzy szklanki mleka dziennie. 

  

          

11 

  

  

Tajemniczy zapach 
Dobre samopoczucie a także kształtowanie 

własnego image zależy od właściwie dobranych 
zapachów, którymi się otaczamy. Kiedyś bardzo 
konserwatywnie starano się uporządkować sferę 
zapachów i podporządkować odpowiedniej płci. 
Dla kobiet zapachy kwiatowe, delikatne, dla 
mężczyzn mocne zapachy lawendy, drzewa san- 
dałowego... 

Obecnie coraz częściej kobiety sięgają po 
wody i perfumy dotąd zastrzeżone dla panów, 
by podbudować swe kobiece wdzięki nutą zapa- 
chową kojarzoną z męską siłą i dynamizmem. 

W Europie wody męskie zawierają 8% alko- 
holu, a damskie 14 lub 16%. Różnica, na której 
opiera się podział polega na stężeniu substancji 
zapachowych w roztworze alkoholu. Dalsze po- 
działy są wyłącznie sprawą reklamy i marketin- 

u 
Najlepszym dowodem, że granica ta jest jak 

najbardziej płynna są skomponowane w 1889 r. 
przez Aima Guerlan perfumy JICKY - przezna- 
czone dla kobiet, a początkowo używane przez 
panów. Bliższym nam i równie dobrym przy- 
kładem pomieszania gatunków jest woda Bau 
SAUVAGEE - Diora. Ta kompozycja stworzona 
w 1966 r. dla panów natychmiast została przyjęta 
przez kobiety - może dlatego, że panie znużyły 
się typowo kobiecymi, kwiatowymi zapachami i 
zapragnęły czegoś lżejszego, bardziej tryskają- 
cego życiem. 

W kompozycjach przeznaczonych dla panów 
akcenty zmysłowe są jakby ukryte. Wody te są 
bardziej stonowane, a jednocześnie dynamizują- 
ce. Specjaliści ze znanych firm perfumeryjnych 
doskonale rozumieją współczesne potrzeby i 
coraz częściej unikają umieszczania na flakonie 
zastrzeżenia dla określonej płci. 

Twórca wielu perfum Jean-Claude Ellena 
twierdzi, że zróżnicowanie perfum na męskie i 
damskie wynika wyłącznie z pewnych przyz- 
wyczajeń kulturowych. W kompozycjach zapa- 
chowych dobieranych z myślą o mężczyznach 
przemysł bazował na lawendzie, wrzosie, roz- 
marynie, piołunie i niektórych woniach "leś- 
nych" tworzących wrażenie zapachu "stepu". 
Wody coraz częściej grają w swych kompozy- 
cjach na pewnej dwuznaczności i łączą przy- 
kładowo ambrę i wanilię: tak właśnie jest w 
przypadku wody JAZZ (Yves St. Laurent) - 
urokliwe połączenie róży z zapachem drzewa 
sandałowego. 

Zatem po które wody i perfumy sięgać? 
Wybór jest o tyle trudny, że czasem w per- 

fumach i wodach obecne są wszystkie spośród 
siedmiu substancji zapachowych. Zacznijmy od 
kompozycji kwiatowych - woda GREY FLAN- 
NEL o zapachu fiołków, rasowa o wyczuwalnym 
powiewie wiciokrzewu firmy Diora - FAHREN- 
HEIT. Równie przyjemny zapach, a jedno- 
cześnie stwarzający wrażenie przytulności ma 
woda Rochas - GLOBE. W bardzo oryginalnym 
stylu są perfumy Hermes - BEL AMI. Wyczu- 
wamy w nich wanilię, powiew kardamonu, woń 
drzewa sandałowego, a nawet przyjemny, świeży 
zachach selera (ponoć o właściwościach afro- 
dyzjaku!). Na pewno świetne są dla kobiet w te 
dni, gdy mają ochotę być przebojowe. Temat 
morski jeden z najnowszych w przemyśle per- 
fumeryjnym możemy odnaleźć w perfumach 
Monatana - PARFUM d'ELLE, Nina Ricci - 
RICCI CLUB oraz Yves Rocher - ANTARTIC. 

Dokonując wyboru pamiętajmy o właściwym 
doborze, bo przecież perfumy kształtują w pe- 
wien sposób nasz nastrój, wpływają na nasz 
sposób bycia a także podkreślają naszą o- 
becność wśród otoczenia. 

Elżbieta Damian
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(ah ALARMY m 

$ DOMOFONY 4 
PROPONUJE niczawodne, sprawdzone 
systemy alarmowe i domofony firm polskich 

i zachodnich przewodowe i bezprzewodowe 

zabezpieczające wszystkie obiekty. 

GWARANTUJE konkurencyjne ceny, serwis 

gwarancyjny i pogwarancyjny, systemy 

     
    
    
      
        

      
        

    

      

  

| Ryszard Juński | 
oferuje usługi w zakresie: 

instalacje sanitarne 

homologowane - zniżki w ubezpieczeniach, instalacje grzewcze 
ala klienta instalacje gazowe 

bezpłatną wycenę u klienta. usługi ślusarskie 

eny konkurencyjne! 

Lech Czajkowski 
R konkurencyjne! ” 

Rumia, ul. Majkowskiego 2 

ia tel.: 71-14-19 A   

    

  

  

    
  

  

    

  

         

     
  

    

Laryngologiczny 
M. Barzowska - Bielska 
lek. otolaryngolog przyjmuje: 

wto, pią 16% - 18% ul. Pomorska 19/38 
środa 16%? - 1700 Przychodnia Rejonowa 
tel. dom. 71-16-55 Rumia, ul. Isia 

gab. nr 11   S Wykonywanie testów 
alergicznych 

  

      

  
   

  

  
  

  

Tm "| — MATERIAŁY BUDOWLANE     

      

I DRUKARNIA | cement 250 ay 
wapno hydratyzowane 

CHROMAaTOGREFIA = D : poka i lepik 
| ługi poligraficzne: wełna mineralna 

poleca usług poligraiczne cegła 
R U EE. Rumia, ul. I Dywizji WP 46 

| | Ka | | czynne 730 - 1700, soboty 730 - 1500   
    == tel: 71-00-66 8-17", (od 2 ton na terenie Rumi i Kazimierza transport bezpłatny)     | Rumia, u. wyiekiego 10 JĘT Zapewniamy transport 
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sklep 1001 d 

Poleca: 
art. elektryczne 

gosp. domowe 

art. chemiczne 
farby: 

-  emulsyjne 
- kredowe 

olejne 

   

  

  

det 
robiazgów ul. Starowiejska 4A 

lakiery, rozpuszczalniki 
oraz inne artykuły 

branży przemysłowej 
   

Zapraszamy: 
codziennie 

od 10%do 18% 
tel.: 71-31-64     

Poszukuję 
hali - warsztatu 

o powierzchni 150-200 m2 — 

  

ogrzewanej z siłą na 
warsztat stolarski 

w Rumi lub Redzie 
tel. 71-00-27 

  

Ginekologiczny 

lek.med.E.Ostrewska-Ciskowska 
położnik - ginekolog 

rzyjmuje: 

: wtorek 169? . 17%? 
piątek 16% . 1790 

gabinet poradni K Przychodni 
Rejonowej nr 1 

Rumia, ul Derdowskiego 24 
  

  

      
  

  

        

  

Mini komputer 
produkcji szwajcarskiej 

do pomiaru faz płodności 
iniepłodności 

BOSE 
Rumia, ul. Starowiejska 4A 

   

    

           
  

ZAPRASZA 
DO SWOICH 
SKLEPÓW 

Rumia, ul. Wybickiego 2 

CUKIERNIA 
900.1 800 

DELIKATESY 
700.200 

STYLE 
1090. 1 800 

czynne w soboty i niedziele 9% - 18% 
posiadają w sprzedaży: 

Humana 0 
Humana 1 
Humana 2 
Humana bananowa 

Zapraszamy 

L 
D
E
       

Kwiaty, wiązanki oko- 
licznościowe, świerkowe 
oraz ze sztucznych kwia- 
tów. Wieńce i wiązanki 
pogrzebowe z dostawą 

"KWIACIARNIA" 
Rumia, ul. Górnicza 23, 

tel.: 71-06-12 

Czynna codziennie 
1090.. 1800 

Wykonujemy zamówienia 
z dostawą do domu. 

e e i R 

ę 
Q 

Q 

Q 

  

  

AD REM 
BIURO PRAWNE 

oferuje usługi dotyczące: 
I. Pośrednictwa w sprzedaży, kupnie, 

zamianie mieszkań, lokali, domów, 
działek budowlanych, nieruchomości 
rekreacyjnych i innych - nadzór prawny 
i ekspresowa realizacja umów notarialnych 

2. Porad prawnych w zakresie: 
- prawa cywilnego i rodzinnego 
- prawa spadkowego 
- prawa o spółkach 
- prawa lokalowego 

3. pisania podań do urzędów i instytucji. 

Zapraszamy: 

pon, wt, czw, w godz. 17” - 18” 
Rumia, ul. Poznańska 4 E/46 tel.: 71-30-01 
Oferty przyjm. bczpłat. osobiście w godz. przyjęć 

, lub pod tel. 71-30-01 codziennie po godz 12% 
WYST ON ENO ZOWO O OAO SO OONU NE 

        
ĄS 

USŁUGI POGRZEBOWE 

Ryszard Itrych 

Rumia, ul. Stolarska 12 

tel.: 71-18-70 (całodobowy) 

o U. s YW 

ow ych 

ul.Górnicza 18 (przycmentarzu) 

czynne codziennie 80-150 

tel.: 71-06-12 

transport (tanio) 
kopanie grobów - 
opienianie starych 
ekshumacje 
trumny, kwiaty, wieńce, 
wiązanki - z dostawą 
autobus lub mikrobus   
  

Ceny ogłoszeń: R 
- ramkowe: Imoduł (6,3 x 5,5) - 125 tys. 
- cała strona: 1,8 mln zł 

drobne: do 10 słów - bezpłatne, 11-naste i na- 
stępne po 10 tys od słowa, zgłaszać telefonicznie 

- za 5 powtórzeń ogłoszeń ramkowych, przy 
zapłacie z góry - 10% rabatu 

Za treść ogłoszeń i reklam redakcja nie odpowiada. 

Ogłoszenia przyjmujemy: 
sklep obuwniczy, ul. Wybickiego 36 
księgarnia "Literka" 
(naprzeciw "Pewexu") 

- "Chromatografia", pod tel.: 71-00-66 
tylko w dni powszednie     /
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ZAKŁAD USŁUG 
POGRZEBOWYCH 

OSTATNIA 
POSŁUGA 

Rumia, Wybickiego 20 
Rumia, Górnicza 26 (przy cmentarzu) 

codziennie 8 - 16 
sobota 8 - 13 

Z.d Havdlowo. Produkcyjny | [freeze = tel: 71-23-33 CAŁĄ DOBE 

Pełny zakres usług pogrzebowych 
I I Klika : 
WEMA z BETTY TAy Z UWZ 

Sklepy przemysłowo-budowlane : 
Rumia, ul. Dąbrowskiego 14 

ul. Chełmońskiego 52 

                
  

            

      

  

- formalności. cywilno-cmentarne 

mer Stanisław Wielgu (meodpłatnie) 
- kwiatu; wieńce, wiązanki 

  

     

     

   
      

rel: 71-27-53 ' j ł szenia: ż Ą przyjmuje zgłosz y 

Oferuje w sprzedaży : A idyni tel.: 21-76-88 i na teren Gdyni, 

glazury i terakoty krajowe oraz 1w Gdańsku +tel.: 41-36-2 TZ) ZE ZW ZĄTA 
importowane - bardzo duży wybór w UI 

- klinkier niemiecki - płytki, stopnie, 
parapety i cegły 

- Wanny i zlewozmywaki 

M - transport - Kraj, Europa (tanio) 
PY al 

- ceramiczne, kolorowe komplety W ALL] 
łazienkowe . RE s ŁZA] TE CALU 

- umywalki, postumenty . z als U zs e EE 
Fkontpaldy czeskie ugeniusz KęskK całodobowy UZ PATA M 
lustra i zestawy łazienkowe SEE SE Kopanie VAIO 

  

      
  kleje, fugi i zaprawy murarskie 

najtańsze farby suche, olejne I z 
i emulsyjne : ś O c k 

_Artkały chemiczne: | sroce 

: armaturę sanitarną Aj : : Ry ś 4 
- okładziny sufitowe Rumia, ul. Grunwaldzka 81 U JL U) 
- boazerię i listwy tel.: 71-12-84 

Zapraszamy w qodz. 1000 . ] 800 - samochodowe , 

NA TERENIE Rumi i Redy rowaAR e stolarskie Szkolenia Kierowców 

dosrARCZAMY WłASNYM TRANSDORTEM | - malarskie 
  - chemia gospodarcza 

- rozcieńczalniki, rozpuszczalniki 

Handel HURT - DETAL 

| - czynne pn.-pt. 700 -4700 
e e sobota do 1300 

  

sr Przyjmujemy zamówienia na kurs wszystkich 
kategorii: A, B, C, D, T, E i motorowery wg 
nowego systemu szkolenia i egzaminowania 

ss Posiadamy podręczniki z najnowszymi testami 
  

  

  

Biuro: Rumia. ul. Grunwaldzka 37, © 71-14-80 

O Szkoła Podstawowa nr 2 
  

Usłu 9l O Spółdzielczy Dom Kultury 

” Gdynia - Cisowa 

Hydrauliczne 
0 Technikum Tworzyw Sztucznych 

. Gdańsk 

W zakresie : O. CKUMIE ul. Augustyńskiego | 

Gdańsk - Osowa 
-„ wodln. kanalizacyjne (Szkoła Podstawowa 

- centralne ogrzewanie - 
- gazowe S rs Usługi autokarowe 

EE Na m 
od ZŁ - odbiory li s 
case e dzieci, «l; © 6 RO | DOMY Rumia, ul. Sobieskiego 16 
ORAZ fnyzjersTwo damskie i męskie w x A 

(siedziba w Hotelu "Biały Dworek") » ambra? 75 A PY ZW Be YYY WA esz tel.: 71-04-73 ODC : FAJOWCÓW [ 
Tel. 71-27-47                



  

   zytając cykl kalen- 
darium "Gońca..." 

- "Historia kołem się toczy" (gratuluję cie- 
kawego pomysłu) doszedłem do wniosku, 
że i ja, rumski Purtk, mogę dorzucić jedną 
tragiczną datę. Z 14 na 15 kwietnia 1912 
roku w odległości około 400 mil morskich 
od Nowej Funlandii zatonął wraz z 1513 
pasażerami niezatapialny, płynący w dzie- 
wiczy rejs "Titanic". A miał być nad wyraz 
bezpieczny, jak mawiały grupy specjalistów, 
dziennikarze, biura podróży rozsiane po 
niemal całym świecie. Przypominał nasz 
kraj za czasów premiera Tadeusza Mazo- 
wieckiego, mecenasa Olszewskiego i obec- 
nie pierwszej kobiety - premiera, H. Suchockiej. 

Podobno orkiestra na "Titanicu" grała 
modne wówczas tango argentyńskie jeszcze 
wtedy, kiedy przechył tonącego "pasażera" 
przekraczał 300. 

Płynąc ze znaczną, jak na owe czasy, 
szybkością (22 węzły na godzinę) wpadł na 
'óre lodową, której tylko maleńki czubek 
re jest widoczny (kłania się fizyka), 
t1"Z kolei zniszczyła jedną z czterech komór 
bezpieczeństwa i uderzyła w piątą jedyną 
pojedynczą komorę. Pech. 

Zamiast właściwych ludzi w najwyższych 
władzach pojawiły się osobowości zaintere- 
sowane raczej bogaceniem się wykorzy- 
stując dziury w ustawach, nie uchwalając 
nowych ustaw przy tym. Wybuchały i wy- 
buchają nowe afery, które do końca nigdy 
nie były i chyba nie będą wyjaśnione. 

Utrzymywano, że pasażerów i załogę 
"Titanica" dałoby się uratować - 20 mil od 
miejsca katastrofy znajdował się amery- 
kański liniowiec "California" - nie płynął bo 
wówczas to miał awarię, jak zeznał nieżyjący 
już ówczesny kapitan tego statku - Stanley 
Lord, miał ponadto awarię radia i nie mógł 
usłyszeć SOS (Save Our Souls). 

A kto mógłby lub chciałby uratować 
tonącą Polskę? Najbliżsi sąsiedzi na pewno 
smijak w 1939 roku), Anglia i Francja 
BE sich kłopotów bez liku - może tak 
Stany Zjednoczone? Może Europejska Wspól- 
nota Gospodarcza? Od patrzenia na daleką 
Amerykę można nabawić się choroby lub 
zapuścić korzenie na stałe - już tysiące 
młodych próżniaków ma taką chorobę. Nikt 
nie uratuje tonącego, jeżeli tonący nie chce 
się uratować sam. 

Części wraku "Titanica" wydobyto w 
1985 roku z głębokości około 5000 metrów. 
Z 2224 osób zamustrowanych na statku 
(załoga i pasażerowie) uratowano 711 rozbit- 
ków dzięki liniowcowi "Carpathia", który 
znalazł się na miejscu tragedii w godzinę i 
20 minut. 

Na szczęście nasz kraj jest na tyle duży, 
że nie od razu pójdzie na dno, choć już mu 
niewiele czasu do całkowitego zatonięcia 
zostało. Kapitan - prezydent dwoi się i troi 
nad właściwą obsadą funkcji - ale cóż on 
może zrobić, został kapitanem z wyboru i 
Jeżeli niegdyś pływał, to pływał w długach. 
Nie czas na eksperymenty, kiedy toniemy. 
Warszawscy oficerowie (ministrowie), decy- 
denci (posłowie i senatorowie) mają jeszcze 

„Purtk na drogach i bezdrożach Rumi 

Przed tragedią 

zbyt długie kieszenie i choć wiedzą, że pójdą 
na dno, to chcieligby iść jako paniska ze 
szmalem czystym czy brudnym. 

Po latach przekonali się ludzie morza, 
że bezwzględna ilość miejsca na statku 
równać się musi z taką samą ilością kapo- 
ków i miejsca w łodziach ratunkowych. W 
razie awarii należy ratować przede wszy- 
stkim pasażerów, w drugiej kolejności za- 
łogę i oficerów, ostatni schodzić mają z 
tonącego statku radiooficer i kapitan. 

Nie należy lekceważyć żadnych sygna- 
łów, zwyczajnych sygnałów ze statku "Pol- 
ska", nie należy butnie obnosić swoje sta- 
nowisko. Wszyscy jesteśmy niemiłosiernie 
zmęczeni tą przepychanką na polskim mo- 
stku kapitańskim, budżetówce wystarczy już 
pieniędzy na opłacenie świadczeń coraz 
wyższych, na chleb, margarynę i od święta 
kaszankę czy salceson ("U Dudiego" mamy 
duży wybór tych wiktuałów). Emeryci, zwłasz- 
cza ci zniedołężniali, choć są milionerami - 
żyją na pograniczu głodu. Na świecie ma- 
sowe mordy, w naszej telewizji gadające 
mordy, za granicami kraju zamieszki, strajki 
- u nas beznadzieja. W Afryce głodujące 
dzieci, epidemie - u nas już niebawem będą 
jeszcze większe tragedie skoro splajtowała 
służba zdrowia, dzieci uczą się, a właściwie 
uczyć sią będą połowę tego co dotąd. 

Smierć jednego jest tragedią, ale śmierć 
dziesięciu tysięcy ludzi to wyłącznie wia- 
domość z drugiej strony dzienników. Nie 
chcemy być jednym z dziesięciu tysięcy 
topielców. 

Pełno dziś u nas "Titaniców", które z 
potężnymi dziurami w dnie (od którego już 
chyba nigdy się nie odbijemy) pogrążają się 
powoli w otchłań morza beznadziejności. 

Któż wreszcie wstrząśnie tymi oficerami 
tak skutecznie doprowadzającymi naszą Pol- 
skę do totalnego upadku? Kto jest w stanie 
dziś udowodnić, że warto być Polakiem, że 
"Polak to brzmi dumnie"? 

W ostatnich latach wieku XVIII też znaj- 
dowaliśmy się w podobnej sytuacji (wśród 
bardziej drapieżynch sąsiadów), też były 
owstania, był Pułaski Kazimierz, był i 
ościuszko Tadeusz. Ogłoszono ich boha- 

terami nie tylko polskimi, ale i amery- 
kańskimi... 

Obyśmy nie byli "Titanikami" na prze- 
szło sto lat. 

W minorowym nastroju żegna się z 
czytelnikami 

PURTK 

PS. 
Zyczę, mimo nadmiaru pesymizmu, wy- 

poczynku takiego jaki lubicie, podróży po 
całym świecie, bombowych znajomości i 
lektury nowych i coraz lepszych "Gońców..." 

Nie przejmujcie się inkwizycją fiskalną 
(pojęcie Mariana Zdziechowskiego, filozofa 
i filologa z przedwojennego Wilna), która 
wyciska z nas ostatni grosz, świadomie dąży 
do zrujnowania większych warsztatów prze- 
mysłowych i tworzy bezrobotnych. My im i 
tak niebawem dokopiemy. 

Purtk   
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WJ gl1 (el 
LC] Działkę budowlaną uzbrojoną Reda-Ciechocino, 

tel. 71-82-86 
CI] Psy obronno - stróżujące, owczarki kaukazkie, 

tel. 71-42-67 
LC] Słownik 2? t. j. polskiego 

i 13 t. dzieł Putramenta, tel. 71-00-25 

LC] Szafkę "Swarzędz" w dobrym stanie 
56 x 36 wys. 70, tel. 71-87-68 

CI] Grzejnik elektryczny w dobrym stanie, tel. 71-33-57 
Łóżeczko wiklinowe oraz dwie spacerówki, 
tel. 71-14-19 

C] Kanapę i 2 fotele, tel. 71-20-47 (wieczorem) 
[] Wózek wielosezonowy, tel. 71-29-53 
L] Kuchnię gdańską nową, telewizor 

kolorowy NEPTUN 501, tel. 71-15-60 
LC] Schneider CPC-464, klawiatura + magnetofon + 

monitor, 160 gier. Cena 2.500.000, - zł, 
tel. 71-27-85 

LC] Kuchnię gazową 4 palniki, wentylator kanałowy i 
stabilizator napięcia, tel. 71-43-26 

L] Rogówkę używaną w dobrym stanie, tel. 71-87-15 
[] Sypialnię "Słupsk" (sosna) łóżko dwuosobowe, 

stolik i bieliźniarka, tel. 71-87-54 
[1] Szybę samochodową przednią Łada 2105, 

tel. 71-19-07 
LC] Biurko niedrogo, tel. 71-21-98 

  

LC] Podejmę pracę chałupniczą. Posiadam zdolności 
manualne. Bagińska tel. (grzeczn.) 71-25-32 

CI] Stolarza, tokarza w drewnie z kwalifikacjami 
zatrudnię. Rumia, ul. Sabata 22 

Korepetycje 
QI ki. IV-VIII: matematyka, j. polski, biologia, 

chemia, tel. 71-33-24 

LC] Tanio, dla dzieci z dysleksją, klasy 0-111, 
tel. 71-42-46 

DI] Język polski - Rumia, ul. Objazdowa 35 

    

CI] Zakład Introligatorski, tanio, solidnie, szybko. 
Rumia, ul. Równa 14 

[CI] Zamówienia na malowanie MEBLI i układanie 
glazury na stołach przyjmujemy, tel. 71-86-29 

CI] Usługi malarsko - tapeciarskie, tel. 71-86-02 

C] Wywóz nieczystości płynnych, tanio, tel.71-04-27 
[I] Wykopy ziemne z wywozem, tel. 71-48-68 
C] Usługi transportowe: przewóz piasku, żwiru, 18 

ton, tel. 71-48-68 
CI Pogotowie telewizyjne, tel. 71-44-46 
CI Anteny: montaż, sprzedaż, tel. 71-44-46 

  

L] Wynajmę mieszkanie, 2 pokoje z kuchnią, 
Rumia, ul. Bol. Krzywoustego 12 

LC] Wynajmę garaż lub warsztat o pow. 50 m”, 
Rumia ul. Bol. Krzywoustego 12 

[1 Poszukuję lokalu na cichą produkcję 
do 15 m” z ubikacją, tel. 71-13-81 

L]Mieszkanie M-4 lokatorskie (spłacony kredyt) 
60 m” zamienię na dwa mniejsze - jedno koniecz- 

nie parter, tel. 71-80-98 
LC] Wynajmę garaż na l rok, tel. 71-19-07 
LC] Wynajmę lokal 80 m” na cichą 

produkcję blisko dworca hKP w Rumi, 
tel. 51-14-40 godz. 8-15 
lub 31-97-15 godz. 17%.21%. 

  

L1 Oddam niedrogo owczarka syberyjskiego w dobre 
ręce, tel. 71-17-20 

CI] HERBALIFE: zioła i minerały, 
kompleksowo leczy, odchudza 
i wzmacnia, tel. 71-86-29
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Historia kołem się toczy 
14.10.1806 - Napoleon rozbił armię pruską 
w bitwach pod Jeną i Auerstidt 
15.10.1944 - Ukazał się pierwszy numer 
"Życia Warszawy" w Warszawie-Pradze 
16.10.1325 - Królewicz Kazimierz (syn Wł. 
Łokietka) pojął za żonę córkę Gedymina - 
Aldonę 

17.10.1849 - Zmarł w Paryżu Fryderyk 
CHOPIN 
18.10.1904 - Urodził się w Warszawie pisarz 
Czesław CENTKIEWICZ 
19.10.1466 - Znany z historii pokój w 
Toruniu 
20.10.1812 - Aleksander hr. Fredro odzna- 
czony krzyżem Virtuti Militari 
21.10.1831 - Kapitulacja Zamościa 
22.10.1948 - Zmarł prymas polski HLOND, 
na jego miejsce wybrano ks. bp. Stefana 
WYSZYNSKIEGO 
23.10.1823 - Aresztowano w Wilnie Adama 
MICKIEWICZA - poetę 
24.10.1942 - Obrzucono granatami "Cafe 
Club" w Warszawie (Gwardia Ludowa) 
25.10.1881 - Urodził się w Maladze Pablo 
Ruiz PICASSO 
26.10.1971 - Zakupiono w Polsce licencję 
"Fiata" 
27.10.1927 - Sprowadzenie prochów Hen- 
ryka SIENKIEWICZA do Warszawy. Po- 
grzeb w katedrze św. Jana 

  

  

  

Szef kuchni restauracji FALTOM 
Zdzisław Senwicki poleca: 

KREM Z PIECZAREK 
Składniki: 0,25 pieczarek, 1 du- 

ża cebula, 5 łyżek masła, 4 łyżki 
mąki, but. śmietany, 2 żółtka, 1 
I. wywaru z kości, sól i pieprz do 
smaku. 

Receptura: : 

Pieczarki oraz cebulę pokroić 
w drobną kostkę i podsmażać na 
maśle (na złoty kolor), następnie 
zalać gorącym wywarem i zagotować. 

Przygotowaną zasmażkę z mąki oraz 2 
łyżek masła włożyć do gotującego się wywa- 
ru i dokładnie wymieszać. Całość gotować 
około 20 minut. W dalszej kolejności śmie- 
tankę oraz żółtka umieszczamy w naczyniu 
i hartujemy gotującą się zupą. Całość do- 
kładnie wymieszać. Podawać w bulionów- 
kach z grzankami. . 

FILET PO GORALSKU 
Składniki: 5 filetów z kurczaka, 15 dag 

żółtego sera, świeżej papryki, pęczek 
zielonej pietruszki, 2 łyżki masła. 

Receptura: 

Najpierw przygotowujemy farsz: ser żół- 
ty i paprykę kroimy w drobną kostkę. 
Pietruszkę siekamy. Całość umieszczamy w 
naczyniu, dodajemy masło i dokładnie mie- 
szamy. Tak przygotowany farsz dzielimy na 
pięć części. 

Po tej czynności rozbijamy filety i kła- 
dziemy na nich farsz. Następnie kotlet 

  
ME 

Szczęśliwy Marcin 

  

Na zdjęciu 
Marcin Szewczak 

w studiu TVP 
w Warszawie 
w chwilę po 
otrzymaniu 

głównej nagrody 
czyli 

"Złotej Płyty" 
oraz 

mini wieży 
firmy 

THOMPSON. 

   
"... .. 
m. 

  

  

VIII Bieg Pokoju 
W dniu 3 października został zorganizowany 

przez MOSiR i SZS Rumia VIII Bieg Pokoju, 
który przebiegał terenami leśnymi na Dębo- 
górzu. W Biegu wzięło udział 166 zawodników 
i zawodniczek. 

W poszczególnych kategoriach zwyciężyli: 
seniorzy: Waldemar Lisycki - WKS Flota 

Gdynia 

   

     

  

zawinąć, uformować w kształcie 
trójkąta, oprószyć mąką i smażyć 

| na rozgrzanym tłuszczu. 
Podawać z ziemniakami w każ- 

+ dej postaci. 

: GRUSZKA W SOSIE 
WANILIOWYM 

Składniki: 3 gruszki, 1 szklanka 
cukru, 2 szklanki wody; 100 g 

ugotowanego ryżu na sypko; 

f Do przygotowania sosu wanilio- 
«8 wego potrzebne są następujące skła- 

dniki: 1!/> szklanki mleka, 2 paczki cukru 
waniliowego, 3-5 łyżek cukru, 1-2 łyżeczki 
mąki ziemniaczanej, 2-4 żółtka. 

Receptura: 

Przygotowujemy sos waniliowy: 1 szklan- 
kę mleka zagotować z cukrem oraz cukrem 
waniliowym. Pozostałą ilość mleka wymie- 
szać z mąką ziemniaczaną, wlać do gotują- 
cego się mleka i zagotować. Żółtka zahar- 
tować zagotowanym mlekiem z mąką zie- 
mniaczaną. 

W ten sposób udało nam się przy- 
gotować sos waniliowy. 

Następnie obieramy gruszki i gotujemy 
wodę z cukrem. Do gotującego się syropu 
wkładamy obrane gruszki. Całość zago- 
tować. Przygotowane gruszki umieszczamy 
na ugotowanym ryżu i polewamy gorącym 
sosem waniliowym. Smacznego! 

W następnym numerze: Pstrąg w gala- 
recie, Sztufada wołowa, deser 

Notował: Marek Lubowiecki 

  

  

juniorzy: Grzegorz Grinhole - Rumia 
juniorki: Aleksandra Gołaś - LO nr 5 Gdynia 

chłopcy rocznik 1978/79: Piotr Kiedrowski - 

SP nr I Rumia 
dziewczęta rocznik 1978/79: Sylwia Łazowska 

- SP nr 4 Reda 
chłopcy rocznik 1980/81: Patryk Zielonka - 

SP nr 4 Reda 
+ dziewczęta rocznik 1980/81: Aleksandr (4) 
sak - SP nr 4 Reda 

Trzech pierwszych uczestników Biegu otrzy- 
mało puchary, nagrody rzeczowe i dyplomy. 

Poziom i organizacja zawodów wzorowa. 

Sukces naszych 
karateków 

We wrześniu br. odbyły się w Berlinie Mię- 
dzynarodowe Mistrzostwa KARATE. Starto- 
wały w nich ekipy z Niemiec, Francji, Anglii, 
Holandii oraz Polski. 

Polskę reprezentowali: Liliana Kruszyńska- 
Piłat, Jacek Szyba, Rudolf Simenak oraz Leszek 
Stachewicz wszyscy ze Szkoły Mistrzów w Rumi. 
W konkurencji KATA drużynowego kobiet i 
mężczyzn ekipa polska w składzie: Liliana Kru- 
szyńska-Piłat (Rumia), Beata Dziergwa (Łódź) 
oraz Katarzyna Kozłowska (Szczecin) zajęła III 
miejsce, wyprzedziły ją tylko dwie drużyny męs- 
kie. 

MA-RO 

Tenis stołowy © 
MOSiR w Rumi zaprasza na kolejną edycję 

"Grand Prix Rumi 92/93 w tenisie stołowym”. 
Wszystkie turnieje tego cyklu rozgrywane 

będą w sali gimnastycznej SP nr 8. Turnieje te 

mają charakter otwarty a prawo startu mają 
wszyscy amatorzy tej dyscypliny sportu od dzieci 
do dorosłych. 

Turnieje rozgrywane będą systemem pucha- 
rowym, do dwóch wygranych setów. Na pierwszy 
turniej tego cyklu zapraszamy 24.10.1992 r. 
($gbota) do SP nr 8, początek zawodów o godz. 

1. 
Dla zwycięzców całego cyklu "Grand Prix 

92/93" czekają cenne nagrody. 

Wszystkich grających serdecznie zapra- 

szamy 

 


